




3 اقتصادی

عضو کمیسیون عمران مجلس :

رکود بازار مسکن اجاره نشینی را افزایش داد 
عضو کمیسیون عمران مجلس، با اشاره به وضعیت بازار مسکن، گفت: تا زمانی که نقدینگی 

به تناسب شرایط کلانشهرها در دست مردم نباشد وضعیت مسکن رونق نخواهد داشت. 
محمدرضا ملکشاهی راد در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به وضعیت بازار مسکن، گفت: 
تسهیلات مسکن با قدرت خرید مردم در تعارض بوده و نتوانسته به خانه دار شدن اقشار 
متوسط و ضعیف کمک کند. نماینده مردم خرم آباد در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه 
در حال حاضر تسهیلات مسکن رقمی کمتر از 30 درصد خرید خانه را شامل می شود، 
افزود: امروز قدرت خرید مردم به ویژه اقشار آسیب پذیر جامعه بسیار رقمی کمتر از نرخ 

های بالای مسکن است.
 ضرورت رشد میزان تسهیلات دهی در بحث مسکن

وی با تاکید بر اینکه باید برای رشد قدرت خرید مردم در بحث مسکن نقدینگی در دست 
افراد افزایش یابد، تصریح کرد: تسهیلات دهی در بحث مسکن باید به گونه ای باشد که 
خانه دار شدن مردم در شهرهای مختلف کشور را منجر شود. ملکشاهی راد ادامه داد: تا 
زمانی که نقدینگی به تناسب شرایط کلانشهرها در دست مردم نباشد وضعیت مسکن رونق 

نخواهد داشت. 
رشد قیمت مسکن به اجاره نشینی دامن زده است

این نماینده مردم در مجلس دهم، با بیان اینکه رشد قیمت مسکن و کاهش قدرت خرید 
مردم به افزایش اجاره نشینی دامن زده است، گفت: باید شرایطی فراهم شود تا با رشد ساخت 
و ساز رکود موجود در بازار مسکن کاهش یافته و رونقی در این بازار شاهد باشیم. وی با تاکید 
بر اینکه ادامه روند فعلی هیچ رونقی در بحث مسکن را ایجاد نخواهد کرد، تصریح کرد: رونق 
بازار مسکن زمانی رخ خواهد داد که نقدینگی های مردم در بحث ساخت و ساز مسکن هزینه 
شود. ملکشاهی راد افزود: در حال حاضر به علت کمبود نقدینگی منابع مالی اقشار آسیب 
پذیر جامعه در بحث معیشت هزینه می شود و به ایجاد رونق در بازار مسکن نمی انجامد. 
این نماینده مردم در مجلس دهم، با اشاره به وضعیت فعلی اقتصادی کشور، گفت: با ادامه 
روند فعلی بازار مسکن هیچ تغییر مثبتی نخواهد داشت و رونقی را تجربه نخواهد کرد. وی 
با یادآوری وضعیت نابه سامان مسکن مهر، افزود: دولت برنامه مشخصی برای ادامه و به ثمر 
نشاندن مسکن مهر ندارد که این خود عاملی برای ادامه دار شدن بحث رکود در بازار مسکن 
است. عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، یادآور شد: وضعیت اقتصادی ما نشان از 
ادامه رکود در بازار مسکن دارد و تا زمانی که تزریق منابع به مردم متناسب با مناطق مختلف 

کشور و قدرت خرید آن ها نباشد بهبودی در این بازار رخ نخواهد داد.

صندوق بین المللی پول:

 رشد اقتصادی ایران فراتر از حد انتظار است 
رییس بخش خاورمیانه صندوق بین المللی پول، رشد اقتصاد ایران را بهتر از حد انتظار 

دانست و درباره آینده اقتصادی جمهوری اسلامی ابراز خوشبینی کرد. 
مسعود احمد  رییس بخش خاورمیانه صندوق بین المللی پول در مصاحبه با 'آسوشیتدپرس' 
گفت که اقتصاد ایران با رشد 4،5 درصدی در سال جاری فراتر از انتظار عمل کرده و چنانچه 
جمهوری اسلامی به دیگر قید و بندهای محدود کننده اقتصادش بپردازد، این روند می تواند 
ادامه داشته باشد.به گفته احمد؛ یکی از مهم ترین این عوامل، مدرنیزه کردن نظام بانکی و 
صنایع تولیدی است که هر دو تحت تاثیر تحریم ها قرار داشته اند.وی افزود: کاهش تحریم 
های بیشتر در مورد ایران می تواند زمینه را برای این رشد فراهم آورد. رییس بخش خاورمیانه 
صندوق بین المللی پول اضافه کرد که کشورهای خاورمیانه تلاش می کنند اقتصادشان را با 
قیمت های پایین نفت تطبیق دهند، اما در این زمینه تلاش بیشتری لازم است.احمد گفت: 
کشورهای تولید کننده نفت در خاورمیانه همچنان باید برای اصلاح بخش دولتی و کاهش 
هزینه ها تلاش کنند.صندوق بین المللی پول روز )چهارشنبه( گزارشی را درباره اقتصاد 
خاورمیانه منتشر کرده است.بخش اعظم گزارش جدید صندوق بین المللی پول درباره چشم 
انداز اقتصادی خاورمیانه برای ساکنان این منطقه مساله جدیدی نخواهد داشت، زیرا بهای 
نفت در قیاس با قیمت های اواسط سال 2014 که بیش از بشکه ای صد دلار بود، به نصف 
کاهش یافته است. همه کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس، یارانه های سوخت را کاهش 
داده اند و حتی برخی نهادهای دولتی را مجددا سازماندهی کرده و طرح های ساخت و ساز 
را متوقف کرده اند.گزارش صندوق بین المللی پول برآورد کرده که در شرایطی که انتظار 
می رود بهای نفت پایین باشد، رشد اقتصادی کشورهای منطقه خلیج فارس در سال جاری 
1،7 درصد خواهد بود و بعید به نظر می رسد که در سال 2017 شاهد بهبود چندانی باشد.

برخی کشورها مانند عربستان، بحرین و عمان لازم است تغییرات بیشتری در اقتصاد خود 
ایجاد کنند تا بتوانند در پنج سال آینده بودجه هایشان را به تعادل برسانند. احمد نیز گفت 
که یکی از انتخاب های دشواری که این کشورها باید داشته باشند، در زمینه دستمزدها و 

شغل های بخش دولتی است.

قائم مقام وزیرصنعت، معدن و تجارت اعلام کرد

پرداخت بیش از ۹ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
به واحدهای تولیدی 

قائم مقام وزیرصنعت، معدن و تجارت از پرداخت بیش از ۹ هزار و 4۶0 میلیارد تومان 
تسهیلات به واحدهای تولیدی نیمه فعال و غیرفعال کشور خبر داد.

رضا رحمانی در جلسه ستاد تسهیلات و رفع موانع تولید استان قزوین با اشاره به اینکه به 
7500 واحد شناسایی شده 1۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است، افزود: تا 
به امروز 40 هزار مورد تسهیلات از سوی بانک ها پرداخت شده که از این تعداد ۶400 مورد 
آن پذیرفته شده است.وی همچنین از پرداخت تسهیلات به 12 هزار و 4۶0 واحد صنعتی 
و کشاورزی کشور خبر داد و در ادامه به واحدهای بزرگ اشاره کرد و گفت: با توجه به اینکه 
این واحدها نیاز به تسهیلات بالا دارد، نمی توان در قالب طرح واحدهای کوچک و متوسط 
قرار داد و جداگانه مورد بررسی قرار می گیرد.وی با اشاره به ۶۶0 هزار واحد صنفی خاطرنشان 
کرد: طرح اصناف هم برای رفع مشکل این واحدها در حال نهایی شدن است و به زودی 
ابلاغ می شود.رحمانی با بیان اینکه این طرح فقط شامل واحد های کوچک و متوسط است، 
تصریح کرد: در این طرح، واحدهایی که می توانند تولید کنند و به فروش برسانند مورد توجه 
قرار می گیرد. قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت تشریح کرد: راهبرد اقتصاد کشور، راهبرد 
استراتژیک اقتصاد مقاومتی و حمایت از اقتصاد داخل است، افزود: حمایت از سرمایه گذاری 
و تولید داخلی هم مورد تأکید مقام معظم رهبری است و هم اینکه دولت برای بهبود فضای 
کسب و کار حمایت از تولید داخلی را در دستور کار خود قرار دارد.رئیس صنعت، معدن و 
تجارت استان هم در این جلسه از وجود 1۸00 واحد فعال، 1200 واحد نیمه فعال و 4۸7 
طرح نیمه تمام با ۶0 درصد پیشرفت فیزیکی خبر داد.پرزحمت یادآور شد: تاکنون به 24۹ 

طرح به صورت مستقیم به مبلغ 177 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است.

وزیر اقتصاد مطرح کرد؛

اتحاد بین کشورهای اکو، رمز افزایش درآمد ملی

وزیر اقتصاد با تاکید بر گسترش و توسعه اقدامات الکترونیکی 
گمرکات کشورهای عضو اکو گفت: با نشست های بیشتر مسوولان 
گمرک و تجارت در مناطق مرزی و حصول توافق های بازرگانی و 
اعمال تعرفه های ترجیحی می توان اهداف از پیش تعیین شده اکو 

را تعیین کرد.
علی طیب نیا در هفتمین اجلاس روسای کل گمرکات کشورهای 
عضو اکو که امروز برگزار شد، با اشاره به اقدامات الکترونیکی انجام شده 
در گمرک جمهوری اسلامی ایران افزود: هماهنگی در جهت اتصال 
شبکه  وسیع داده های الکترونیکی و تبادل اطلاعات تجاری، گسترش 
راه های مواصلاتی و هموارسازی مسیرهای کسب وکار همواره منجر به 
کاهش هزینه ها و بالارفتن منافع متقابل بر اساس مزیت های نسبی 

خواهد شد.
طیب نیا همچنین تصریح کرد: در کشورهای عضو اکو به دلیل 
کوتاه بودن فاصله  جغرافیایی ظرفیت بالایی برای ایجاد و افزایش 
تجارت بین کشورها وجود داشته و برای تحقق این هدف گسترش 
و بهبود زیرساخت های حمل ونقل، ساده سازی رویه های گمرکی، 
هماهنگ  کردن اسناد تجاری، عضویت در کنوانسیون های بین المللی، 
شفاف کردن قوانین داخلی متناسب با برنامه های اکو، برداشتن موانع 
تجاری منطقه ای و کاهش مشکلات مرزی بین کشورها، منافع طرفین 

را تحت تاثیر قرار داده و موجب کاهش مشکلات موجود می شود.
وی افزود: به همین دلیل است که در چنین شرایطی سرعت انتقال 
کالا بالاتر رفته و قیمت تمام شده کاهش می یابد. از سوی دیگر 

دسترسی به بازارهای بکر و امکان بهره گیری از نیروهای جوان منطقه 
آسیای میانه و تقاضای گسترده و در حال رشد برای کالا و خدمات و 
همچنین منابع غنی که در این نقطه متمرکز شده است آینده خوبی 
را در افق همکاری کشورهای عضو ترسیم می کند، بنابراین لازم است 
در نشست های کارشناسی توجه بیشتری به این مسائل صورت گیرد 
تا بتوانیم سریع تر به اهداف مشترکمان برسیم. ما به دنبال این هستیم 
تا از طریق تشریک مساعی و بررسی دقیق ظرفیت های موجود بتوانیم 
سرمایه گذاری مشترکی برای تربیت نیروی ماهر و چابک داشته باشیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین اظهار کرد: بازرگانان ما باید 
بدون دغدغه و نگرانی کالاهای خود را براساس مزیت های نسبی از 
جمله موقعیت های جغرافیایی و کاهش زمان جابه جایی کالا مبادله 

کرده و حجم تجارت را بین کشورهای عضو بالا ببریم.
وی اظهار کرد: اکنون سال 201۶ میلادی رو به پایان است، در 
حالی که رشد اقتصادی کشورهای منطقه از نرخ مطلوب برخوردار 
نبوده است. رشد سازمان یافته تروریسم برخی کشورهای منطقه 
خاورمیانه را با چالش های جدی مواجه ساختند که این موضوع بدون 
شک عملکرد اقتصادی کشورهای عضو اکو را تحت تاثیر قرار داده 
است، بنابراین شایسته است برای اهداف مشترک برنامه ریزی اقتصادی 

دقیق و منسجم تری داشته باشیم.
وی گفت: توجه ویژه به توسعه تجارت خارجی که رابطه مستقیمی 
با رشد اقتصادی دارد و افزایش صادرات و واردات منافع زیادی را 
برای کشورهای عضو اکو به همراه خواهد داشت. روش های جدید 
تولید، ارتقای رقابت پذیری، افزایش کارایی، کسب منافع، کاهش 
محدودیت های ارزی و تخصص گرایی در امر تولید و کسب درآمد ملی 
بالاتر از جمله مواردی است که همه ما به آن اذعان داریم که این امر 

به جز اتحاد منطقه ای قابل دسترسی نخواهد بود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: با نشست های بیشتر مسوولان 
گمرک و تجارت در مناطق مرزی و حصول توافق های بازرگانی و 
اعمال تعرفه های ترجیحی می توان اهداف از پیش تعیین شده اکو 

را تعیین کرد. 
به گفته وی، نکته ای که باید به آن توجه کنیم فلسفه ایجاد سازمان 

اکو و مسوولیت کشورهای عضو آن است که نباید از آن غفلت کرد. 
طیب نیا تاکید کرد: گسترش تجارت درون منطقه و فرامنطقه ای و 

گسترش حمل ونقل، کشاورزی، انرژی، خدمات عمومی و زیربنایی، 
اولین  فرهنگی جزو  و  علمی  امور  آموزش  و  موادمخدر  با  مبارزه 
توافقات اکو بوده است و باید توجه داشته باشید که فرآیند تحقق 
هر برنامه اقتصادی در قلمرو کشورهای مستلزم فرآیندسازی ابزارها و 
سازوکارهای لازم و نظارت دقیق تر بر اجرا و اجتناب از وضع قوانین 
محدودکننده و کنترل های مکرر است حال آنچه تحقق برنامه های 
از اهمیت و ظرفیت های  اقتصادی در سطح فراملی و منطقه ای 
با  را  اهداف  این  به  زمان رسیدن  باید  و  است  برخوردار  بیشتری 

هماهنگی یکدیگر کوتاه تر کنیم.
طیب نیا بیان کرد: نگاهی به عملکرد سازمان همکاری اقتصادی اکو 
نشان می دهد که وجود تلاش های صورت گرفته در زمینه  همگرایی 
و همکاری بیشتر بین کشورهای عضو هنوز هم نیازمند اتخاذ تدابیری 
است تا بتوانیم از ظرفیت ها و توانمندی های بالفعل و بالقوه به شکل 

مطلوب تری استفاده کنیم.
جمله  از  مواردی  زمینه  این  در  کرد:  اظهار  همچنین  وی 
ظرفیت سازی، شفافیت در قوانین موضوع رفع مشکلات مرزی و 
ساماندهی آن، ایجاد ایمنی در حمل ونقل و توجه به ایستگاه های 
راه آهن، اتصال به شبکه های وسیع داده ها در سطح منطقه و تبادل 
الکترونیکی آنها از جمله اطلاعات بارنامه و مانیفست ها در جهت مبارزه 
با قاچاق کالا و مواد مخدر و به اشتراک گذاری اطلاعات آنها، آموزش 
و استفاده از دانش به روز شده و الگوگیری از کشورها که در این زمینه 
موفق بودند از جمله مواردی است که می توانند ما را در رسیدن به این 

هدف کمک کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: چشم انداز 10 ساله برنامه 
راهبردی کشورهای عضو اکو در چارچوب سند اکوی چشم انداز 
2025 تهیه شده و امیدواریم گام های مثبت و بلندی برای پیشبرد 
اهداف تعیین شده برداریم. همچنین امیدواریم دستاوردهای نشست 
کارشناسی و اجلاس روسای کل گمرکات کشورهای عضو اکو منجر 
به توسعه روابط اقتصادی و تقویت جایگاه اکو در مناسبات بین المللی و 

همچنین بهبود همکاری های گمرکی شود.
گفتنی است طیب نیا در حاشیه این اجلاس در جمع خبرنگاران از 
نامه سیف به رییس جمهور اظهار بی اطلاعی کرده و موضوع استعفای 

خود را نیز تکذیب کرد.

عضو هیئت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران در قم: 

70درصد واحدهای صنعتی تملك شده
 توسط بانك ها تعطیل هستند 

عضو هیئت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران تاکید کرد: با تدبیر 
مسوولان استان ها نباید دیگر شاهد در تملك قرار گرفتن و جانشینی واحدهای صنعتی 

توسط بانك ها باشیم.

به گزارش روابط عمومی شرکت شهرك های صنعتی استان قم؛ کمال الدین پیرموذن 
مشاور مدیرعامل و عضو هیئت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران 
طی سخنانی اظهارداشت: درراستای اجرای دستور العمل ستاد قرارگاه اقتصاد مقاومتی 
کشور مقرر گردید با همکاری دستگاه ها و مدیران بانك ها واحدهای صنعتی که تحت 
تملك و جانشینی بانك ها درآمده است را مجددا به مدیران خود واحدها برگردانده تا مجددا 

فعال شوند.
وی که در حاشیه ستاد تسهیل و رونق اقتصادی سخن می گفت با اشاره به آمار واحدهای 
تحت تملك بانك ها در سطح کشور گفت: براساس آمار بدست آمده در کل کشور در حال 
حاضر تعداد هزارو 343 واحد تولیدی تحت تملك بانك ها قرار گرفته و تعداد 34۹ واحد 
نیز در شرف واگذاری است که نزدیك به 70 درصد این واحدها متاسفانه غیر فعال هستند.

مشاور مدیرعامل سازمان صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران اضافه کرد: استان ولایی 
قم بعنوان 1۸ استان برای بررسی واحدهای صنعتی جانشین شده وتحت تملك قرارگرفتن 
توسط بانکها در نظر گرفته شده است که با بررسی صورت گرفته خوشبختانه مسوولان 
شرکت شهرك های صنعتی، سازمان صنعت، معدن و تجارت و سایر دستگاه های دیگر در 
این بخش همکاری خوبی با هم دارند. وی کارنامه استان قم در بررسی مشکلات واحدهای 
صنعتی را درخشان ارزیابی کرد و ادامه داد: استان قم درنشست ستاد تسهیل و رونق 
واحدهای صنعتی، توانست با کارسازی 27 پرونده واحد صنعتی، رکورد خوبی در بررسی 
مشکلات واحدهای در تملك و جانشینی بانك ها ثبت شد و با آمارهای کشوری جمعا 270 
واحد صنعتی به چرخه تولید برگشته اند. پیرموذن اضافه کرد: با تدابیر خوبی که شرکت 
شهرك های قم اتخاذ کرده و برخورداری از حمایت کامل ستاد تسهیل استان و حسن 
همکاری سازمان صنعت، معدن و تجارت و برکت وجود بارگاه کریمه اهل بیت-س- شاهد 
جلسه ایی پرکار مفید و مثمر ثمر بودیم و آرزو داریم این گونه جلسات نتایج و خیرو برکات 
بیشتری برای کارآفرینان و بخصوص جویندگان کار داشته باشد. عضو هیئت مدیره سازمان 
صنایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران یادآورشد: ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی فرصت و 
ظرفیتی است که بعنوان پلی برای تسریع بخشی در ایجاد اشتغال و افزایش تولید عمل کند. 
و بتواند با تلاشهای خود صنایع کوچك ومتوسط مورد نظر مقام معظم رهبری بیش از پیش 
مورد توجه مسوولان قرار گیرند. وی اضافه کرد: شاه کلید برنامه ها و اقدامات دولت و سازمان 
صنلایع کوچك وشهرك های صنعتی ایران در رفع مشکلات و خارج کردن واحدهای صنعتی 
از رکود همان اقتصاد مقاومتی است که تمرکز دولت نیز به راه اندازی مجدد واحدهای 
صنایع کوچك ومتوسط قرار گرفته زیرا این صنایع بالغ بر ۹۶ درصد صنعت کشور را به 
خود اختصاص می دهند و به همین میزان هم نیازمند توجه هستند. پیرموذن در ادامه 
به نقش بانك ها در رسیدن دولت و نظام به اهداف خود در بخش صنعت و تولید در کشور 
اشاره و تصریح کرد: با همکاری بیشتر و توجه بانك ها می توانیم این وظیفه مهم و خطیر که 
برعهده ما گذاشته شده است را محقق کنیم. وی افزود: از نظر قانونی و همچنین تاکیدات و 
بیم دهی های مقام معظم رهبری در این خصوص راه و نقشه کار را در قالب سیاست های 
اقتصاد مقاومتی کامل و روشن ترسیم شده است. لذا تمام دستگاه های دولتی خاصه بانك ها 
یار و مدد رسان واحدهای تولیدی و صنعتی باشند. مشاور مدیرعامل سازمان صنایع کوچك 
وشهرك های صنعتی ایران بر پرهیز بانك ها در تحت تملك قراردادن واحدهای صنعتی تاکید 
کرد و گفت: براساس قانون این اقدام بانك ها مصداق بنگاه داری است و باید هرچه سریعتر 
آنها را واگذار کنند و از نظر ما بهترین شخصی که می تواند این بنگاهها را اداره کند خود 

سرمایه گذار اصلی است. و موفقیت در این زمینه هم حسن همکاری بانکها را می طلبد.

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس :

تمام کالاهای دارویی و غذایی 
باید شناسنامه دار شوند 

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه تمام کالاهای دارویی و 
غذایی باید شناسنامه دار شوند،گفت: برخورد حاکمیتی با عوامل کالاهای قاچاق غذایی و 

دارویی باید اعمال شود. 
 محمدنعیم امینی فرد درباره وجود کالاهای قاچاق دارویی و غذایی در کشور، گفت:  
وزارتخانه های بهداشت و درمان،  صنایع ، معادن و تجارت  و سازمان استاندارد  باید در 
راستای  شناسه دار کردن کالاهای غذایی  و دارویی تلاش های ویژه ای  را تدارک ببینند 
و در صورت رویت این گونه کالاهای قاچاق باید سریعا اقدامات  قانونی در این راستا تمهید 
شود.  نماینده مردم  ایرانشهر در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سازمان غذا و دارو 
با جدیت به  وضعیت کالاهای قاچاق دارویی و غذایی  ورود کند، تصریح کرد: اگر خلاء  
قانونی در این راستا وجود دارد  مجلس آمادگی دارد  این خلا را پس ازبررسی مرتفع کند .

  امینی فرد افزود:  مردم باید آگاهی داشته باشند که هرگز کالاهای بدون مجوز را مصرف  
نکنند زیرا هیچ تضمینی وجود ندارد این کالاها حتی اگر به طریق  صحیح تولید شده 
باشد در سیستم انتقال  در شرایط صحیح وارد کشور شده باشند. سخنگوی کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه  تمام کالاهای دارویی  و غذایی  باید  شناسنامه 
دار  شوند ،یادآورشد:  کالاهای قاچاق  دارویی  و غذایی نباید در  چرخه مصرف قرار گیرند 
و  درصورت  رویت باید سریعا معدوم شوند زیرا  این امر  سلامت شهروندان  را به خطر 

می اندازد.

مدیرعامل بانک سپه خبرداد؛

پرداخت هزار میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج

 مدیرعامل بانک سپه گفت: در سال جاری تاکنون یک هزار میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج متقاضیان پرداخت شده است. 

به گزارش بانک سپه، محمدکاظم چقازردی گفت: ثبت نام کنندگان واقعی تسهیلات 
ازدواج در مجموع 71هزار و 7۹2 نفر بودند که با لحاظ مواردی همچون مراجعه نکردن 
افراد در زمان مقرر، تأییدنشدن اطلاعات در ثبت احوال، تاکنون به 14 هزار و ۹2۹ نفر 
تسهیلات ازدواج پرداخت شده است.  وی با بیان اینکه استان تهران با پرداخت تسهیلات 
ازدواج به ۶ هزار و 21۸ نفر، بیشترین پرداخت را در تفکیک استانی داشته است گفت: در 
نگاهی مبتنی بر تفکیک استانی به استانهای با بیشترین تعداد دریافت کننده وام، پس از 
تهران، استانهای کرمانشاه، خراسان رضوی و سیستان و بلوچستان قرار دارند. چقازردی 
اظهار داشت: در بررسی استانها به تفکیک درصد پرداختی به کل، استانهای ایلام با 53.۶0 
درصد )با 347 ثبت نام کننده(، سیستان و بلوچستان 45.24 درصد )یکهزار و 114 ثبت نام 
کننده( و تهران با 42.7۹ درصد )با 14هزار و 531 ثبت نام کننده(، به ترتیب در رتبه های 
اول تا سوم قرار دارند. وی با تأکید بر اینکه بانک سپه تمام همت خود را برای پاسخگویی 
به درخواستهای متقاضیان به کارگرفته، از اراده جدی در این بانک برای تسریع در پاسخ به 

تقاضاها به ویژه در حوزه ازدواج خبر داد.

عضو کمیسیون اقتصادی : 

رکود اقتصادی دستاورد کاهش نرخ تورم را 
کمرنگ کرده است

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: در صورتیکه دستاورد کاهش 
نرخ تورم با رونق اقتصادی همراه باشد به رفاه خانوارهای ایرانی منتهی می شود. 

 علی اکبر کریمی در گفت و گو با خانه ملت درباره تاثیر کاهش نرخ تورم در زندگی مردم 
گفت: یکی از دستاوردهای دولت یازدهم که روی آن تاکید می شود کاهش نرخ تورم است. 
نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: دولت یازدهم در زمینه کاهش 
نرخ تورم دستاوردهایی داشته اما اینکه این دستاورد، تا چه اندازه در ارتقای زندگی مردم 
تاثیر داشته به رویکرد و نگاه به این موضوع بستگی دارد. این نماینده مردم در مجلس دهم 
افزود: باید پذیرفت در حال حاضر با وجود کاهش نرخ تورم، موضوع رکود و بیکاری مردم 
را آزار می دهد. کریمی افزود: تاکید دولت بر کاهش نرخ تورم، در شرایط رکود تورمی قابل 
قبول نیست و مهار تورم در صورتیکه با رونق اقتصادی همراه باشد به رفاه خانوارهای ایرانی 
منتهی می شود. وی با اشاره به اظهارات معاون اول رییس جمهور درخصوص اینکه تورم 
۹ درصدی با جیب مردم سازگار نیست، گفت: خوشبختانه مسئولان دولتی در جریان 
فشارهای اقتصادی خانوارها هستند و امید است با اعمال سیاست های صحیح، زمینه رفاه 
اقتصادی خانوارها را فراهم کنند. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد: بسیاری از مردم به دلیل رکود در اقتصاد و بیکاری در کشور، درآمدی ندارند که بتوانند 

از موضوع کاهش نرخ تورم استفاده کنند.

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا:

در مبارزه با قاچاق عقب نشینی نکردیم

»جمشید پژویان« تحلیلگر اقتصادی: 

تك نرخی شدن ارز مانعی در برابر رانت خواری و فساد خواهد بود 

سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به تشریح 
جزئیات بسته مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سطح عرضه 
پرداخت و تصریح کرد که ورود اصناف به مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز به هیچ عنوان به معنای سلب مسئولیت و کنارکشیدن 
سایر دستگاه هایی که در زمینه مبارزه با قاچاق کالا و ارز وظیفه 

قانونی دارند نیست. 
قاسم خورشیدی با ارائه توضیحاتی درباره بسته مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز در سطح عرضه، این بسته را در مسیر مردمی 
کردن مبارزه با قاچاق ارزیابی کرد و گفت: اگر بتوان از ظرفیت 
موجود در توده های مردم برای پیشبرد هر کاری استفاده کرد 

می تواند اثرگذار و نتیجه بخش باشد.   
وی افزود: یکی از دلایلی هم که باعث شد در برابر تحریم های 
دشمنان آسیب پذیر باشیم، دولتی بودن اقتصاد بود. اگر در هر 
کاری مردم پای آن کار باشند می توان اطمینان بیشتری به 

موفقیت داشته باشیم.
ورود اصناف به عرصه مبارزه با قاچاق کالا 

وی با بیان جزئیات بسته مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سطح 
عرضه ادامه داد: استفاده از ظرفیت مردم برای مبارزه با قاچاق 
کالا یکی از رویکردهای اصلی ستاد در مسیر مبارزه با قاچاق 
است و تصمیمی که مبنی بر ورود اصناف به مبارزه با قاچاق 
کالا در سطح عرضه گرفته شده مساله  جدیدی نیست، انتظار 
ستاد این است که اصناف در مبارزه با قاچاق کالا پای کار 

بیایند و اتحادیه های صنفی در این زمینه مسوولیت بپذیرند.
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه اصناف 

باید نقش سازنده خودشان را در پیشگیری و مقابله با قاچاق 
کالا ایفا کنند تصریح کرد: اتاق های اصناف براساس قانون امور 
صنفی موظف به رعایت قوانین واحدهای صنفی شان هستند و 
باید بر آن نظارت کنند که یکی از این قوانین ممنوعیت عرضه 
کالای قاچاق در سطح عرضه است. در ابتدا برای اصناف سخت 
بود که این مسوولیت را بپذیرند، اما وقتی با استدلال های ستاد 
مواجه شدند با تعهد مسوولانه و ویژه از پذیرفتن این مسوولیت 

برای پیشگیری و مقابله با قاچاق کالا استقبال کردند.  
خورشیدی افزود: برای همین فرصت دو ماهه ای به اصناف 
داده شد و اصناف هم  در این مدت نشان دادند که می توانند 
با ظرفیت مناسبی وارد عرصه مبارزه با قاچاق کالا شوند و بازار 
را از کالاهای قاچاق پالایش کنند به شکلی که امروز  مظاهر 

علنی کالای قاچاق به حداقل برسد.
به دنبال هم افزایی بیشتر در مبارزه با قاچاق هستیم

خورشیدی با بیان اینکه هیچ گونه عقب نشینی در زمینه 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز اتفاق نیفتاده است، عنوان کرد: ورود 
اصناف به مبارزه با قاچاق برای ارتقا توان مقابله با قاچاق انجام 
شده است  تا یک هم افزایی در مسیر شکل بگیرد، ورود اصناف 
به عرصه مبارزه با قاچاق کالا به هیچ عنوان به معنای سلب 
مسوولیت از سایر دستگاه هایی که در زمینه  مبارزه با قاچاق 
مسوولیت قانونی دارند نیست و هیچ دستگاهی که وظیفه 
قانونی دارد حق عقب نشینی در مبارزه با قاچاق را ندارد، چرا 
که یکی از اولویت های جدی دولت در سال جاری مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز است و دستگاه های مربوطه باید در این میدان 

حضور داشته باشند و ما به عنوان ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز اجازه نمی دهیم هیچ دستگاهی کنار بکشد.

سازمان تعزیرات حکومتی اجازه عقب نشینی ندارد
وی اضافه کرد: اگر سازمان تعزیرات حکومتی بر اساس قانون 
برای مقابله با قاچاق کالا در سطح عرضه مسوولیتی دارد باید 
مانند گذشته این مسوولیت را ایفا کند و اجازه عقب نشینی 
ندارد و مبارزه با قاچاق کالا و ارز در همه سطوح با جدیت 
تمام ادامه خواهد داشت. اشتباه سازمان تعزیرات حکومتی این 
است که فکر می کنند ایفای نقش توسط اتحادیه ها و اتاق های 
 اصناف برای مبارزه با قاچاق مترادف با سلب مسوولیت از 
سایر نهادها است، اما وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان 
تعزیرات و واحدهای اماکن نیروی انتظامی هر کدام در زمینه 

مبارزه با قاچاق باید مسوولیت خود را همچنان ایفا کنند.
وی ادامه داد: در مجموع ۸430 اتحادیه صنفی در کشور 
وجود دارد و تمام شهرستان ها دارای اتاق اصناف هستند که 
این نشان دهنده ظرفیت قابل ملاحظه ای برای مقابله با قاچاق 
است که می تواند در کنار مجموعه ستاد و سایر دستگاه های 
مسوول استفاده شود. توافق با اصناف توافقی ارزشمند است 
که در پیشبرد اهداف مبارزه با قاچاق کالا بسیار موثر خواهد 
با  بود، این دستاورد بزرگی در زمینه  مردمی کردن مبارزه 
قاچاق کالا در سطح عرضه است که البته باید توجه داشت 
این مردمی شدن باعث سلب مسوولیت از سایر دستگاه های 

مربوطه نیست.
۹۹ درصد توان مان برای مبارزه با قاچاق در مبادی 

و مرزهاست
سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان 
اینکه بخش عمده ای از برنامه های ستاد برای مبارزه با قاچاق 
کالا وارز در بخش مرزها و مبادی است، گفت: ۹۹ درصد 
توان ما در کشف قاچاق کالا در قسمت مبادی و مرزها بوده 
است و تنها یک درصد توان مان را برای مبارزه در سطح عرضه 
گذاشته ایم، در شش ماه نخست امسال 7000 میلیارد تومان 
مجموع کشفیات قاچاق بوده است که تنها 70 میلیارد آن 
مربوط به سطح عرضه می شود که نشان دهنده همین امر 

است.
ارز عنوان کرد:  و  قاچاق کالا  با  مبارزه  سخنگوی ستاد 
بیشترین ضرر از فروش کالای قاچاق در سطح عرضه متوجه 
اکثر واحدهای صنفی می شود که می خواهند پاک فعالیت 
کنند و به دلیل این که خود واحدهای صنفی در این زمینه 
ذینفع هستند انگیزه بالایی با مبارزه قاچاق دارند، چرا که 
ما معتقدیم بخش قابل توجهی از اصناف ما پاک دست و 
قانون مدارند. همچنین ما به عنوان ستاد بر عملکرد اتاق های 
اصناف برای مقابله با قاچاق در سطح عرضه نظارت می کنیم و 

اگر کم کاری مشاهده شود مطمئنا ورود خواهیم کرد.

»جمشید پژویان« تحلیلگر اقتصادی در گفت وگو با ایرنا ضمن اشاره به چالش های پیش روی 
تک نرخی شدن ارز، بر توانمندی دولت یازدهم برای تحقق این وعده تاکید و عنوان کرد که ارز 

تک نرخی در اقتصاد ایران مانع بسیاری از رانت ها و فسادها خواهد شد. 
»حسن روحانی« رییس جمهوری دوازدهم مهرماه بخشنامه مهمترین برنامه مالی کشور یعنی 
بودجه سال 13۹۶ را به دستگاه های دولتی و اجرایی ابلاغ و الزامات آن را مشخص کرد. در این 
بخشنامه، چارچوب دسترسی به منابع و نحوه هزینه کرد دستگاه ها برای سال آینده مشخص و 

تاکید شده است که برنامه بودجه سال آینده باید با ۶ محورِ مشخص تهیه شود.
تدوین بودجه ۹۶ بر اساس ارز تک نرخی، یکی از بخش های مهم این ابلاغیه به شمار می رود. 
از این رو، لازم است نرخ ارز تا سال آینده در راستای حفظ ثبات اقتصادی و تقویت رقابت پذیری 
همه بنگاه های فعال در این عرصه، مدیریت شود. تاکید بر تدوین بودجه ۹۶ بر پایه ارز تک نرخی 

در تازه ترین بخشنامه بودجه، از تلاش دولت برای تحقق وعده اش حکایت دارد.
در همین پیوند، گروه پژوهش و تحلیل خبری با پژویان تحلیلگر اقتصادی گفت وگو کرد. وی 
بر این باور است که مهم ترین شرط برای تک نرخی کردن ارز، کاهش نوسان های قیمت ارز 
است. به همین خاطر دولت با مدیریت عرضه و تقاضا، از تغییرات قیمتی ارز در بازار کاسته است.

در ادامه، متن کامل گفت وگوی ایرنا با پژویان آمده است: 
بنابر بخشنامه تازه دولت، بودجه سال 13۹6 بر اساس ارز تک نرخی تدوین می شود. 
این تصمیم نشانگر اراده دولت برای تک نرخی شدن ارز تا پایان سال است. در وهله 

نخست وضعیت کنونی بازار ارز را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
دولت بزرگ ترین متقاضی و عرضه کننده ارز به شمار می رود و بخش عمده بازار ارز در کنترل 
دولت است. اگر شوکی به بازار وارد نشود، بازار ارز در ماه های آینده حول نرخ مشخصی تغییرات 
جزیی خواهد داشت که این نوساناتِ ناچیز طبیعی است. در این مدت و پس از کاهش قیمت 
نفت، هر چند افزایش نرخ ارز و کاهش ارزش ریال را تجربه کردیم اما پیش از آن و در چند سال 
گذشته کارنامه دولت در کنترل نوسانات نرخ ارز در بازار بشدت ناموفق بود. اکنون درآمد ارزی 
مشخص شده و ارزِ سرریز در بازار کاهش یافته و به همین دلیل قیمت ارز افت و خیز جدی 
نداشته است. نکته مهم اما کاهش اتکای اقتصاد به ارز نفتی است یعنی اقتصاد را به سمت درآمد 

حاصل از تولید و صادرات هدایت کنیم، نه تامین ارز از فروش نفت.
در 2 سال گذشته با وجود کاهش قیمت جهانی نفت، باز هم این اهداف به طور کامل محقق 
نشد و اصلاحاتی مبنایی در ساختار اقتصادی صورت نگرفت. همچنین به سمت تولید و صادرات 
محصولات پیش نرفتیم. به طور قطع این اقدامات در دراز مدت اثرات خود را نشان می دهد و 
شاید دولت ها اقتصادی را دنبال می کنند که در کوتاه مدت درآمدزا باشد. با این وضعیت اتکا به 
درآمدهای نفتی کاهش چشمگیر نمی یابد. در تک نرخی کردن ارز اگر دولت یازدهم بتواند حدود 

نوسان نرخ ارز را حفظ کند، اقدام بسیار مطلوبی در اقتصاد کشورمان است.
 حفظ و کنترل نوسان قیمت ارز نیازمند چه اقدام هایی است؟

 کنترل نوسان قیمت ارز زمانی محقق خواهد شد که دولت دارای مقدار مشخصی ارز ذخیره 
باشد تا در مواقع شوک بازار از ذخیره ارزی به بازار تزریق و قیمت ها را تثبیت و از جهش نرخ 

ها جلوگیری کند.
البته اجرای این سیاست، مشروط به این است که شوک های وارد شده به بازار بلندمدت نباشند 
چرا که دولت قادر به کنترل بازار از طریق عرضه ارز در طولانی مدت نیست. شوک ساختاری را 

نمی توان با عرضه ارز کنترل کرد. البته باید توجه داشته باشیم ذخیره ارزی هم پس از کاهش 
قیمت نفت، کم شده است. اما دولت ابزارهایی دیگر در اختیار دارد. توانایی دولت در تعیین مقدار 
عرضه در بازار ارز این امکان را به آن می دهد تا در میزان تقاضا هم موثر باشد. دولت همچنین 
با تغییر برخی مقررات، می تواند واردات را تشویق کند یا مانع آن شود. از این راه میزان تقاضا 

کنترل خواهد شد.
آیا اکنون میزان ذخیره ارزی امکان کنترل بازار را فراهم می سازد؟ 

بر پایه گزارش های ارایه شده، صندوق توسعه ملی ذخیره ارزی قابل توجهی ندارد البته عدد 
و رقم دقیق ذخایر ارزی اعلام نمی شود بنابراین، نمی توان اظهارنظر درستی در این باره داشت. 
اما به دلیل افزایش نیافتن درآمد ارزی در یک سال گذشته، صندوق توسعه ملی توان کنترل 
بلندمدت نوسانات نرخ ارز را ندارد. مصوبه تازه شورای پول و اعتبار اما امکان ورود بانک ها به بازار 
خرید و فروش ارز را فراهم ساخته است. از این رو، بانک ها عملکردی مانند صرافی ها البته در 

بُعد کلان تر خواهند داشت.
هدف از اجرای این اقدام ها این است که بخش خصوصی درآمد ارزی حاصل از صادرات را به 
راحتی در سیستم بانکی جابجا کند. از این رو، ارز وارد شبکه بانکی کشور خواهد شد و این به 

ذخیره ارزی کشورمان کمک خواهد کرد. 
 به نظر شما دولت می تواند تا پایان سال وعده تک نرخی کردن ارز را اجرایی سازد؟ 
معتقدم دولت می تواند تا پایان سال ارز را تک نرخی کند چرا که اکنون ثبات قیمت در بازار 
ارز حکمفرما است و این یکی از شرط های نخست برای تک نرخی کردن ارز است. به طور حتم 
تک نرخی شدن ارز برای اقتصاد کشور موثر است و مانع بسیاری از رانت ها و فسادها خواهد شد. 
همانطور که گفتم معتقدم، یکی از اقدامات مطلوب دولت در راستای بهبود وضعیت اقتصادی، تک 

نرخی کردن ارز است که پیامدهای مثبتی به همراه خواهد داشت.
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از کی روش - رحمتی تا برانکو - رضاییان
واکنش های غیرمنطقی هواداران پرسپولیس به بازی نکردن رامین رضاییان، می تواند در 

ادامه فصل تنها عامل توقف روند فوق العاده پرسپولیس برانکو باشد.

شنیدن لقب »بهترین هواداران دنیا« شاید دیگر در حال و هوای این روزهای فوتبال ایران 
چندان محلی از اعراب ندارد! حالا صندلی های آزادی، سهم هوادارانی است که این توانایی 
را دارند که آماده ترین تیم این روزهای فوتبال ایران را نیز به حاشیه ببرند. در این میان شاید 
خوشحال کننده ترین اتفاق این باشد که کارلوس کی روش و برانکو، علیرغم داشتن رابطه 
ای نه چندان خوب یا یکدیگر، بر روی لبه نازک یک راه حل حرفه ای و مطابق اصول روز 
فوتبال جهان شانه به شانه هم قدم می زنند و در این مورد خاص، انگار هیچ اهمیتی برای 

نظر هواداران قائل نیستند.
هوادارانی که بعضا با حمایت های نابجا و غیراصولی، باعث می شوند بازیکنان با دلی قرص 
به سمت حاشیه ها غوطه ور شوند. حمایت هایی که مثل تمام دنیا می تواند صرف بازیکنانی 

شود که در زمین مسابقه می درخشند.
پرده اول - کی روش / رحمتی

بعد از نمایش نه چندان خوب رحمتی در دیدار با ازبکستان و البته مصاحبه غیرقابل هضم 
سید، پرونده حضور این سنگربان شایسته در درون دروازه تیم ملی برای همیشه بسته شد؛ در 
حالیکه در ابتدا و بعد از چند نمایش معمولی در تیم ملی، حتی سیاسیون و سینمایی ها از آن 
"پیرمرد پرتغالی" خواستند تا رحمتی را به تیم ملی بازگرداند، کیروش ذره ای از مواضع خود 
پایین نیامد و ایران بدون رحمتی، سه بازی متوالی کلین شیت کرد و رهسپار جام جهانی شد.

تاثیرات آن تصمیم صحیح علیرغم نداشتن هیچگونه شکی به توانایی های بسیار بالای فنی 
کاپیتان استقلال، باعث ایجاد یک نسل سنگربان مطمئن و البته دیسیپلینی غیرقابل توصیف 
در فوتبال ایران شد که امروز نشانه های بارز آن را در نمایش های تیم ملی می بینیم. حضور 
بیرانوند، اخباری، حقیقی، مظاهری و ... احتمالا سنگر ایران را تا سالها بیمه خواهد کرد؛ اما 
نکته مهم تر این است که در سالهای اخیر حتی شاهد یک رفتار بحث برانگیز از شاگردان 
کی روش نبوده ایم؛ حتی یاغی های باشگاهی نیز زیر نظر او اردوهای آرامی را سپری می 
کنند. باید اقرار کرد که این نظم و انضباط را بی شک مدیون رفتارهای قاطعانه سرمربی 

پرتغالی تیم ملی هستیم.
پرده دوم - برانکو / رضاییان - طارمی

چهره ناراحت طارمی در دیدار برابر امروز، همه را به یاد کمتر از 50 روز قبل انداخت که 
وی علیرغم فضای نه چندان مساعد ایجاد شده از سوی هواداران، از ترکیه راهی ایران شد 
و برانکو نیز نام این مهاجم خوش آتیه را به جمع بازیکنانش اضافه کرد. اما حالا طارمی با 
حمایت همان هواداران به خودش اجازه می دهد رفتاری خارج از عرف فوتبال روز جهان در 
هنگام تعویض داشته باشد. تعویضی که در دنیای امروز فوتبال حتی شامل ستارگانی مثل 

نیمار، گرت بیل و مسی هم می شود.
قصه رامین رضایان نیز همانند همسفر خود در مسیر ترکیه، البته با ابعادی وسیع تر در حال 
تکرار شدن است. بازیکنی که تا دو ماه پیش مغضوب هوادارن بود، حالا بیشترین نامی ست 
که حتی در خلال بهترین نمایش فصل پرسپولیس از روی سکوها شنیده می شود و حاضران 
در آزادی، به جای تمرکز بر روی حمایت از تیمی که بعد از سالها نمایش های کاملی از خود 
ارائه می دهد، به تنها مسئله ای می پردازند که ممکن است در ادامه فصل حاشیه ساز شود. 
البته به نظر می رسد برای اولین بار در فوتبال ایران، برانکو و کی روش گوش های خود را 
گرفته اند و بدون توجه به خواسته های غیرمنطقی، روی مرز باریک حرفه ای بودن قدم بر 
می دارند. تجربه نیز ثابت کرده است که معمولا پذیرفتن تصمیمات این دو سرمربی، نتیجه 

مثبتی برای ما به همراه داشته است.
اما آن طرف ماجرا، هوادارانی هستند که بارها نشان داده اند حمایت غیرمعقول از یک 
بازیکن، چگونه می تواند او را در برابر سرمربی قرار دهد و منافع تیم را به خطر بیندازد. به نظر 
می رسد بهتر است هواداران پرسپولیس سعی بر آن کنند که یک نمونه مشابه در یک گوشه 
دنیا پیدا کنند و اگر پیدا نکردند )که نخواهند کرد(، سعی نکنند تیم منسجم و یکدست خود 

را با دست خود به قربانگاه بفرستند.

علی دایی:

وزیر ورزش سه سال دیر استعفا کرد
سرمربی تیم فوتبال نفت تهران با اشاره استعفای وزیر ورزش و جوانان در مورد عملکرد 
او گفت: مشکلاتی که در ورزش به وجود آمد نشانگر عملکرد ایشان است. فکر می کنم 

ایشان سه سال دیر استعفا کرد.
علی دایی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر ذوب آهن اصفهان در هفته نهم 
لیگ برتر گفت: متاسفانه با توجه به نتیجه بازی قبلی که شکست بدی را مقابل پرسپولیس 
بدست آوردیم محکوم به پیروزی برابر ذوب آهن هستیم. با توجه به شرایط جدول فقط 
سه امتیاز بین تیم چهارم تا چهاردهم فاصله است. اگر سه امتیاز بازی فردا را نگیریم کار 
برای ما سخت می شود.وی افزود: ذوب آهن تیم خوب و بزرگی است امسال هم این تیم 
با اینکه کارش را بد شروع کرد اما روز به روز بهتر می شود. با تمام احترامی که برای این 
تیم قائل هستم آنها قطعا فردا بازی سختی را خواهند داشت. ما هم تلاش می کنیم با ارائه 
یک بازی خوب 3 امتیاز را بگیریم.سرمربی تیم فوتبال نفت در مورد آخرین وضعیت مالی 
این تیم هم گفت: بهتر است در خصوص مشکلات مالی از مدیریت باشگاه بپرسید اما 
شرایط نسبت به گذشته هیچ فرقی نکرده است.علی دایی در رابطه با عملکرد وزیر ورزش 
و جوانان نیز گفت: نتایج ایشان را می توان از عملکرد ورزش در المپیک فهمید مشکلاتی 
که در ورزش به وجود آمد نشانگر عملکرد ایشان است. وزیر فکر کنم سه سال دیر استعفا 
داد.سرمربی نفت در رابطه با غیبت بوعذار گفت: ایشان دو هفته به دلیل مشکلی که برای 
پدرش به وجود آمد غایب بود ایشان بدون اجازه به جای دو روز دو هفته در تمرینات غایب 
بود. ما هم ایشان را در اختیار باشگاه قرار داریم.وی در خصوص حضورش در تمرین تیم 
ملی کاراته تصریح کرد: هروی از دوستان خوب و قدیمی من است و با ایشان هماهنگ 
کردیم در تمرین این تیم حاضر شوم این تیم فردا به مسابقات بین المللی اعزام می شود و 
امیدوارم که مدال بیاورد.دایی در ادامه با خنده گفت: من چند ماهی بود که می خواستم در 

تمرینات کاراته حاضر شوم اما ترس داشتم امروز هم با ترس و لرز رفتم.

قلعه نویی: 

از گودرزی ضربه خوردم
 اما تبر به دست نیستم

سرمربی تراکتورسازی با انتقاد از کسانی که پس از استعفای محمود گودرزی به انتقاد 
از او می پردازند گفت: من از گودرزی ضربه خوردم اما مانند خیلی ها تبر به دست نیستم 

که او را بکوبم.
 امیر قلعه نویی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل فولاد خوزستان در هفته 
نهم لیگ برتر اظهار کرد: همه از گودرزی انتقاد می کنند. نباید به این شکل از کسی انتقاد 
کنیم. گودرزی استعفا داده و نباید تبر به دست او را بکوبیم. عملکرد او بد نبوده و انتقاد و 
تخریب به این شکل مناسب نیست.سرمربی تراکتورسازی خاطرنشان کرد: به شخصه جزو 
کسانی بودم که از گودرزی ضربه خوردم اما نباید من هم مانند بعضی از افراد تبر به دست 
باشم. در همه جای دنیا افراد نقاط ضعف و قوت مختلفی دارند. گودرزی استاد دانشگاه 
بوده و انتقاد و تخریب کار درستی نیست.او ادامه داد: نباید همیشه منافع خودمان را 
ببینیم. برای مثال در تعطیلات لیگ برتر مربیانی که تیم شان از نظر بدنی شرایط مناسبی 
ندارد، از تعطیلات استقبال می کنند و بالعکس مربیانی که تیم شان شرایط بدنی مناسبی 
دارد از تعطیلات رضایت ندارند.سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی درباره شرایط تیمش 
گفت: تراکتورسازی تیم بزرگی است و نگه داشتن آن در شرایط آرمانی بسیار سخت 
است. هر موقع که بازی ها پشت سر هم برگزار شده تراکتورسازی نمایش خوبی از خود 
ارائه کرده است. در مقابل سایپا به خاطر قدرت این تیم نتوانستیم بازی خوبی به نمایش 
بگذاریم اما فردا سعی می کنیم سه امتیاز بازی را کسب کنیم. فولاد تیم خوبی است اما 
هر تیمی نقاط ضعف و قوتی دارد. آن ها در فاز هجومی بسیار قدرتمند و خطرناک هستند 
و پیشرفت خوبی در چند هفته اخیر داشته اند. سعی می کنیم با حضور هواداران پرشور 
تراکتورسازی سه امتیاز را کسب کنیم و قول می دهم به زودی به صدر جدول بازمی گردیم.

وی درخصوص برگزاری بازی فردا در ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی گفت: اگر آدم های 
خودخواهی بودیم قبول نمی کردیم که بازی در یادگار امام برگزار نشود چرا که برگزاری 
مسابقه ها در این ورزشگاه، چمن را خراب می کند و بیت المال آسیب می بیند. بنابراین 
خواستیم بازی فردا هم سپری شود و آقایان یک ماه دیگر برای آماده سازی ورزشگاه وقت 
داشته باشند.قلعه نویی بیان کرد: تیم ما از نظر فنی یکی از بهترین  تیم های امسال است و 
باید تلاش کنیم در فاز هجومی هم بسیار بهتر از این شویم. در چند نقطه نیاز به تقویت 
داریم و اگر شرایط برخی بازیکنان بهتر نشود، مجبوریم دست به تغییراتی زده و بازیکنان 

جدید را جایگزین آن ها کنیم.
سرمربی تراکتورسازی خاطرنشان کرد: با وجود اینکه برخی کمک های مالی که قبلا 
می شد قطع شده اند و درآمدی هم از طریق بلیت فروشی نداریم، اما آقای آجرلو تمام تلاش 

خودشان را انجام می دهند تا شرایط مان بهتر شود.

هفته نهم لیگ برتر فوتبال

نبرد قرمزهای تهران و تبریز با خوزستانی ها برای تصاحب صدر جدول

 نجف نژاد:

گودرزی در کوچکترین کارهای باشگاه استقلال هم دخالت می کرد

مقانلو:

 از تجربه  بد گذشته بهترین استفاده را خواهم کرد

تقابل تیم های صدرنشین پرسپولیس و تراکتورسازی با 
مهم ترین  جدول  صدر  تصاحب  برای  خوزستانی  حریفان 

جذابیت هفته نهم لیگ برتر فوتبال ایران است.
 هفته دوم لیگ برتر فوتبال پنج شنبه با انجام سه دیدار در 
تهران، اهواز و تبریز آغاز می شود که در مهم ترین دیدار این روز، 
استقلال خوزستان میزبان پرسپولیس است. این بازی از ساعت 
1۶:45 در ورزشگاه غدیر اهواز می شود و مدافع عنوان قهرمانی 

از صدرنشین فعلی لیگ پذیرایی می کند.
فصل گذشته استقلال خوزستان بهترین خط دفاعی لیگ 
را داشت ولی این تیم برابر پرسپولیس تجربه شکست 2 بر 
صفر دارد و این در حالی بود که استقلال در بهترین شرایط 
خود بود و پرسپولیس به تدریج تلاش می کرد وضعیت خود 
را بهتر کند. این بار دو تیم در شرایطی به مصاف هم می روند 
که پرسپولیس به تنهایی صدرنشین جدول رده بندی است و 
استقلال خوزستان با ۸ امتیاز کمتر، در رده پنجم قرار گرفته 

است.
تقابل دو تیم از یک جهت می تواند به جذاب ترین رویارویی 
نیم فصل تبدیل شود. پرسپولیس در ۸ بازی گذشته خود تنها 
2 گل دریافت کرده و بهترین خط دفاعی لیگ را در اختیار 
دارد. در سوی دیگر خوزستانی ها در ۸ بازی قبلی خود 13 
گل زدند و بهترین خط حمله را دارند. جدال بهترین دفاع و 
حمله لیگ جذاب ترین نکته بازی پنجشنبه قرمزهای تهران و 

آبی های اهواز است.
پنج شنبه همچنین از ساعت 1۶:45 نفت تهران به دیدار 
ذوب آهن می رود. نفت هفته گذشته پس از ماه ها در یک 
بازی با بیش از دو گل خورده شکست خورد و ذوب آهن با 
مربی جدیدش توانست 2 بر صفر سپاهان را در داربی اصفهان 
شکست دهد. از این رو از نظر روحی، کفه ترازو به سمت 
اصفهانی ها سنگینی می کند. هرچند نفت در تهران به آسانی به 

هیچ حریفی امتیاز نمی دهد.
تراکتورسازی که تا هفته قبل به دلیل تفاضل گل بهتر نسبت 
به پرسپولیس صدرنشین بود، برابر سایپا بدون گل متوقف شد 
و صدر جدول را به سرخ پوشان تهرانی تقدیم کرد. این تیم 
این هفته دیداری سخت با فولاد دارد. خوزستانی ها این فصل 
نشان داده اند که نمی خواهند حریفی از پیش بازنده باشند و 
هرچند نصف حریف تبریزی پیروز شده اند، اما می دانند که با 
یک پیروزی و به لطف شکست تیم های بالایی خود می توانند 

5 پله در جدول صعود کنند.
تراکتورسازی نزدیک ترین رقیب پرسپولیس برای تصاحب 

از شاگردان  صدر جدول بهترین فرصت را دارد تا صدر را 
برانکو پس بگیرد. باید دید کدام یک از دو تیم پرسپولیس و 
تراکتورسازی از دیدار برابر نمایندگان خوزستان سربلند بیرون 

می آیند.
سایر دیدارهای هفته نهم لیگ برتر جمعه 30 مهر برگزار 
می شود. در حساس ترین دیدار روز جمعه استقلال تهران در 
ورزشگاه آزادی از سایپا پذیرایی می کند. سایپا با حسین فرکی 
فصل خوبی را تا اینجا نداشته و تنها با کسب یک پیروزی و 
۸ امتیاز در رده سیزدهم جدول قرار دارد. استقلال اما پس از 
گذراندن ۶ هفته کابوس وار در دو هفته پیاپی پیروز از میدان 
خارج شد و توانست با کسب 10 امتیاز خود را تا رده هفتم 

جدول بالا ببرد.
هرچند تقابل استقلال در شرایط فعلی اش با تیم آماده ولی 
بدشانس سایپا بسیار سخت است اما منصوریان و شاگردانش 
تمام تلاش خود را خواهند کرد که بار دیگر به دوران بحرانی 
بازنگردند. سایپا هم نیک می داند که با شکست استقلال این 
شانس را دارد که چندین پله در جدول بالا بیاید و خود را در 

رده های پنجم یا ششم ببیند.
در سایر دیدارهای جمعه، پدیده در مشهد میزبان پیکان 

است. صنعت نفت آبادان در خانه از ماشین سازی تبریز پذیرایی 
می کند، سپاهان میزبان سیاه جامگان است و صبا در قم به 

مصاف گسترش فولاد می رود.
برنامه کامل دیدارهای هفته نهم:

پنجشنبه 2۹ مهر
نفت تهران - ذوب آهن، ساعت 1۶:45، ورزشگاه تختی 

تهران
استقلال خوزستان - پرسپولیس، ساعت 1۶:45، ورزشگاه 

غدیر اهواز
اختصاصی  ورزشگاه   ،17 ساعت  فولاد،   - تراکتورسازی 

تراکتورسازی
جمعه 30 مهر

پدیده - پیکان، ساعت 15، ورزشگاه ثامن مشهد
سپاهان - سیاه جامگان، ساعت 1۶:45، ورزشگاه فولادشهر 

اصفهان
صنعت نفت آبادان - ماشین سازی تبریز، ساعت 1۶:45، 

ورزشگاه تختی آبادان
استقلال - سایپا، ساعت 1۶:45، ورزشگاه آزادی تهران

صبا - گسترش فولاد، ساعت 1۶:50، ورزشگاه یادگار امام قم

محمود گودرزی وزیر ورزش و تمرین استقلال و شهاب جهانیان و مسعود معینی و افتخاری
رئیس پیشین هیئت مدیره استقلال گفت: محمود گودرزی در کوچکترین موارد باشگاه 

استقلال دخالت می کرد و تحت تاثیر حرف ها قرار می گرفت.
مقداد نجف  نژاد  درباره استعفای محمود گودرزی از وزارت ورزش و جوانان اظهار داشت: ورزش 
کشور نیاز ضروری برای تغییر و تحول داشت. نباید زحمات کسی را نادیده گرفت و گودرزی 
هم برای ورزش زحمت کشید و هر چه در توانش داشت، گذاشت. با این وجود، ورزش ایران نیاز 
اساسی به تغییر داشت و رئیس جمهور باید فردی را به عنوان سکاندار ورزش انتخاب کند که 

بتواند به مشکلات سر و سامان دهد.
وی در پاسخ به این سوال که چرا از نظر بسیاری از کارشناسان، گودرزی نتوانست در 35 ماه 
حضورش در وزارت ورزش نمره قبولی بگیرد، گفت: لازم بود گودرزی پیش اینکه وزیر ورزش 
شود، تجربه بیشتری کسب می کرد. گودرزی استاد دانشگاه و در کارش هم موفق بود، اما ظرفیت 
حضور در وزارت ورزش را نداشت. زمانی که رئیس فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی 
بودم، عنوان می کردم که گودرزی آدم خوبی است، اما در ظرفیت او نبود که از استادی دانشکده 

به یک باره وزیر ورزش شود. این پُست برای او زود بود.
رئیس پیشین فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی و هیئت مدیره استقلال تصریح کرد: 
شرایط دست به دست داد تا او وزیر ورزش شود. این حرف ها به این معنی نیست که گودرزی آدم 
خوبی نبود، بلکه صحبت ما این است که مشورت پذیر نبوده و از ظرفیت ها استفاده نمی کرد. او از 

ظرفیتی به نام مجلس استفاده نکرد. فراکسیون ورزش 252 عضو داشت، اما مشورتی نمی گرفت. 
گودرزی کم فروشی نکرد و الان نباید از او انتقاد کرد، اما وزارت ورزش برای او زود بود.

نجف نژاد در خصوص اینکه گفته می شود مشاوران و معاونان گودرزی نقش موثری در عملکرد 
ضعیف او داشتند، گفت: زمانی که رئیس فراکسیون ورزش و رئیس هیئت مدیره استقلال بودم، 
گودرزی در کوچکترین موضوع دخالت می کرد. در هیچ دوره ای ندیده بودم که کسی به عنوان 
سکاندار ورزش این چنین ورود در مسائل کند. اگر قرار است گروهی را انتخاب کنیم، باید اختیار 
هم بدهیم. وزیر می تواند نظارت کرده و نظرش را از طریق رئیس هیئت مدیره بدهد. گودرزی 
تحت تاثیر حرف ها قرار می گرفت و اگر کسی موضوعی به او انتقال می داد، خیلی زود می پذیرفت. 
مجلس در دادن رأی اعتماد به گودرزی اشتباه کرد، هر چند رئیس جمهور در شرایط خاص او 

را برای وزارت ورزش معرفی کرد.
وی در مورد اینکه هواداران استقلال در صفحه اجتماعی رئیس جمهور از رفتن وزیر ورزش 
استقبال کرده اند، عنوان کرد: بی انصافی بگوییم گودرزی به استقلال ضربه زده است. او در امور 
باشگاه دخالت می کرد، اما نمی پذیرم عمدی بخواهد این کار را کرده باشد. 12 سال در باشگاه و 
۸ سال رئیس هیئت مدیره بودم. وزیر ورزش خودش اذعان داشت که همه چیز باید طبق روال 
قانونی پیش می رود، اما در امور دخالت می کرد.نجف نژاد گفت: مسئله مهم در شرایط فعلی این 
است که کسی انتخاب شود که پتانسیل ورزش را بشناسد، بدنه ورزش را بشناسد و تجربه اندوزی 

کرده باشد. فردی باشد که امتیاز ما را در ورزش بالا ببرد.

بیژن مقانلو می گوید باید از تجربه ناکامی المپیک استفاده 
کند و در آینده با وسعت دید بیشتر، با تیم ملی تکواندو بهتر 

نتیجه بگیرد.
سرمربی تیم ملی تکواندو بعد از ابقا در سمتش اظهار کرد: 
فدراسیون تکواندو شرایط را ارزیابی کرد، با چند تن از مربیان 
نیز صحبت هایی داشته اند اما در نهایت تصمیم بر این شد که 

من همکاری ام را با تیم ملی ادامه دهم.
وی ادامه داد: با توجه به اتفاقاتی که در المپیک افتاد، 
می خواهم وسعت دیدم را بیشتر کنم تا بتوانم در ادامه راه از 
تجربه های بد گذشته بهترین استفاده را کنم. من باید نکات 
ریز را بیشتر ببینم و امیدوارم در آینده نتایج بهتری کسب 

کنیم.
مقانلو با بیان اینکه کمتر از دو ماه فرصت تا جام جهانی و 
گرندپری باقی مانده اظهار کرد: فرصت کمی تا جام جهانی 

داریم و باید بازیکنان را در این فرصت آماده کنیم. شرایط 
سخت است اما دیگر چاره ای جز این نداریم. اردوها از اول 
آبان شروع می شود و از 15 بازیکن برای حضور در اردو دعوت 
کردیم. امیدوارم در جام جهانی حضور پررنگی داشته باشیم 
و بتوانیم کسب مقام کنیم. البته در اردوها از داشته های لیگ 
برتری استفاده می کنیم و از چند بازیکن خوب لیگ برتر در 

اردو بهره می بریم.
وی درخصوص انتخاب کمک مربیانش نیز گفت: هنوز گزینه 
خاصی را در نظر نگرفته ایم. چند گزینه داریم که مهدی بی باک 
نیز جزو این گزینه ها هست اما باید با هم صحبت کنیم تا ببینیم 
شرایط چگونه است. باید شرایط هر دو طرف در نظر گرفته شود 
و کمک مربیان مشخص شوند. مطمئنا کادر خوبی را خواهیم 
بست. اینکه گفته می شود قطع همکاری بی باک قطعی است، 

درست نیست.

رفتن وزیر خیلی هم »شوک« نبود؛

گودرزی چگونه به در خروج نزدیك شد؟
نشانه های مختلف از سوی جامعه کشتی، فوتبال، استقلال، پرسپولیس و همچنین 
حرف های اخیر برخی مدیران و خطر تحریم و تعلیق برخی فدراسیون ها حکایت از 

نزدیک شدن گودرزی به درب خروج داشت.
 استعفای گودرزی از کابینه دولت روحانی برخلاف آنچه برخی تصور می کنند، شوک 
محسوب نمی شد. صرف نظر از این توقع در میان جماعت ورزشی و اینکه توده های 
مختلف در ورزش اعم از کشتی گیران، استقلالی ها، پرسپولیسی ها و ... بارها از رئیس 
جمهوری درخواست این تعویض را داشتند و این خواسته بدنه ورزش بود، حرف ها و اتفاق 
هایی که رخ می داد به نوعی گودرزی- این تحصیل کرده ورزش - را هر روز به درب خروج 

از محوطه پاستور نزدیک تر می کرد.
غفلت از حوزه جوانان

تمرکز روی انتقادهای زیاد مجلس از ورود وزیر به مسائل جزئی و گرفتن استقلال 
فدراسیون ها که منجر به تهدید کمیته ملی المپیک از سوی »کمیته بین المللی المپیک« 
شد و اعتراض نمایندگان از احزاب مختلف در مورد عدم وصول خواسته های جوانان از 
وزارت ورزش و جوانان آعاز پروژه رفتن محمود گودرزی از ساختمان سئول بود. سکوت 
حسن روحانی نسبت به وضعیت ورزش و عدم دفاع او از این وزیر که زیر تیغ انتقادهای 

اکثر مدیران بخش ورزش و به ویژه جوانان بود هم شائبه ها را بیشتر و بیشتر می کرد.
جرقه استعفا

این اواخر اما ماجراها پیچیده تر هم شد. حدود یک ماه قبل خود گودرزی در مصاحبه ای 
بلند بالا با روزنامه ای از جناح مقابل دولت گفت: »برای دوره بعد در وزارت خانه نمی مانم، 

وقتی بودجه نمی دهند چگونه مدیریت کنم؟ «.
این جرقه ای بود برای آنها که مسائل سیاسی را دنبال می کنند و می دانند که این حرف 
ها معنی دارد. انتقاد گودرزی از عدم پرداخت بودجه کافی از دولت خودش، شکاف ها را 

بین روحانی، کابینه و گودرزی عیان و واضح کرد و دقت ها را بیشتر.
با وجود آنکه طی ماه های اخیر بیشترین فشار روی وزیر ارشاد - جنتی- و وزیر آموزش 
و پرورش - فانی- بود اما دقت در مباحث نشان می داد که گودرزی هم وضعیت بهتری 
از دیگران ندارد به ویژه آنکه ناکامی فدراسیون ها در المپیک و مدال های کمتر نسبت به 
دوره قبل موجب شد حسن روحانی در مورد ورزش صحبت عمده ای نداشته باشد و در 
نزدیکی انتخابات و با توجه به انتقادهای شدید فوتبال دوستان در حوزه های استقلال و 
پرسپولیس و کشتی گیران عرصه را به رئیس جمهور تنگ تر کرده بود و این می توانست 

به معنای ریزش آرا باشد.
جدایی گودرزی شوک نبود

صحبت های افتخاری مدیر عامل استقلال در مورد گودرزی و اینکه او اعلام کرد: »من 
را گودرزی نیاورده که گودرزی کنارم بگذارد« به نوعی اعلام برائت افتخاری از گودرزی 
بود که آلارم ها را بیشتر کرد به ویژه اینکه مدیر استقلال با جسارت و راحتی در مورد 
این ماجرا حرف زده بود و گویا می دانست دیگر از گودرزی در وزارت خبری نخواهد بود.

حرف های گودرزی کار را بیشتر نشان داد هر چند در حوزه ورزشی نویسی نویسندگان 
کمتر به حوزه های سیاسی ورود می کنند اما برخی این حرف را نشانه »آغاز پایان 
گودرزی« دانستند. چند روز قبل علی فتح الله زاده هم در گفتگویی اعلام کرد که گودرزی 
در کابینه دولت جایی ندارد و به این ترتیب وزیر هر لحظه به درب خروج نزدیک تر شد.

با همه این احوال باید تاکید کرد که مغفول ماندن حوزه جوانان هم نقش پر رنگی در 
استعفای اجباری گودرزی داشت. این حوزه تقریبا دست نخورده باقی ماند تا صدای خیلی 
ها درآید هرچند برخی می گویند به طور کلی تلفیق جوانان با ورزش اشتباه بوده و نه 
مدیران ورزشی از حوزه جوانان و مسکن و ازدواج و مشکلات آنها سر در می آورند و نه 
کارشناسان حوزه جوانان چیز زیادی از ورزش می دانند در نتیجه هر دو حوزه در حال 

لطمه خوردن است.
تغییرات اتوبوسی و خطر بزرگ تحریم

ناکامی ورزش ایران در المپیک در واقع تیر آخر گودرزی بود که به هدف ننشست، 
شکست های قبلی در پرسپولیس و مدیران و مربیانی که اتوبوسی عوض می شدند و 
کارشان حتی سیاسی شد و به زندان  اوین کشید، شکست در حوزه استقلال که از میان 
چهار تیم برتر آسیا به رتبه های پایین تر از پنجم و ششم در جدول رسید، شکست در 
حوزه کشتی که در المپیک هم سند خورد، شکست در حوزه جوانان و بی فعالیت ماندن 
آن حوزه، شکست در صعود تیم امید که با ورود مستقیم وزارت برای تعیین مربی به 
المپیک شکل گرفت، شکست در انتخابات فدراسیون ها و واکنش کمیته بین المللی 
المپیک و تهدید برای تحریم که دقیقا نقطه مقابل شعارهای روحانی در انتخابات بود و 
وی روی گزینه تحریم به شدت تاکید داشت گودرزی را پیش از خط پایان از دور مسابقه 

کنار زد.
درگیری با مدیران ورزش

محمود گودرزی درگیری های بسیاری با مدیران حوزه های ورزش داشت که منجر به 
نامه سرگشوده رسول خادم به رئیس جمهور شد و قهر کیومرث هاشمی و خطر تحریم را 
رقم زد و عابدینی، فتح الله زاده، افشارزاده، کفاشیان، کی روش، دایی، و ... را با وی سرشاخ 
کرد. ادامه دادن گودرزی در این حوزه اشتباه بزرگی محسوب می شد، نه این استعفا شوک 
نبود هرچند به مثابه تغییر دو وزارت دیگر به وضوح به آن پرداخته نشد و حالا باید منتظر 

ماند و دید دوران پسا محمود در ورزش ایران چگونه جلو خواهد رفت

وضعیت صبای قم در جام حذفی

صبا بعد از 11 سال به دنبال قهرمانی در جام حذفی
صبا بعد از قهرمانی سال 13۸4 که با هدایت مجید جلالی و با حضور 
چهره های مطرحی همچون علی دایی، یحیی گل محمدی و سهراب 
بختیاری زاده توانست در دیدارهای رفت و برگشت نهایی تیم ابومسلم 
خراسان را شکست بدهد و قهرمان جام حذفی شود، 11 سال است که 
در مسابقات جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور طعم شیرین قهرمانی 
را نچشیده است و در این جام همانند دیگر تیم های لیگ برتری یکی از 

مدعیان به شمار می رود.
*صعود صبای قم از مرحله ای که پرسپولیس

 در آن حذف شد
بعد از انجام دیدارهای مرحله سوم جام حذفی فوتبال باشگاه های 
کشور که به حذف تیم بزرگ پرسپولیس تهران و صعود سایر تیم های 
مطرح لیگ برتری نظیر صبای قم به مرحله بعدی این رقابت ها انجامید، 

اکنون فدراسیون فوتبال برای مرحله چهارم برنامه ریزی کرده است.
برنامه  فدراسیون فوتبال به این شکل است که بازی های جام حذفی 
فوتبال در فاصله بین مسابقات لیگ برتر و در زمانی که جام خلیج فارس 
به واسطه تشکیل اردوی تیم ملی فوتبال به تعطیلی می رود، بین تیم های 
مدعی کسب سهمیه لیگ قهرمانان فوتبال باشگاه های آسیا به انجام 

برسد.
*صبا به دنبال راهیابی به سومین فینال

 ادوار مختلف جام حذفی
یکی از تیم های مدعی سی و دومین دوره مسابقات جام حذفی فوتبال 
باشگاه های کشور در فصل ۹۶ - 13۹5 این جام، تیم فوتبال صبای قم 
است که تا کنون چهار بار در مرحله نیمه نهایی این جام در سال های 
13۸4، 13۸۶، 13۸۸ و 13۸۹ حاضر شده است و البته تنها دو بار در 
سال های 13۸4 و 13۸۶ به دیدار فینال رسیده و در سال 13۸۶ عنوان 
قهرمانی این جام را برای اولین و آخرین بار به خود اختصاص داده است.

اکنون صبای قم که یکی از 1۶ تیم حاضر در شانزدهمین دوره 
و  می رود  شمار  به  کشور  باشگاه های  فوتبال  برتر  لیگ  مسابقات 
سیزدهمین دوره متوالی حضور خود در لیگ برتر را تجربه می کند، یکی 
از مدعیان فتح جام حذفی و رسیدن به لیگ قهرمانان فوتبال آسیا است.

در حالی که صبای قم دو هفته متوالی باید در دو بازی خانگی از 
هفته های نهم و دهم رقابت های شانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور برابر تیم های فوتبال گسترش فولاد تبریز و پدیده 
خراسان صف آرایی کند، بازی بعدی صبا در جام حذفی بعد از این دو 

مسابقه خواهد بود.
* دو مسابقه حساس لیگ برتری صبا پیش از بازی

مرحله یک شانزدهم حذفی
صبای قم که در هفته های اول با صنعت نفت آبادان، دوم با پیکان 
تهران، سوم با ماشین سازی تبریز، پنجم با ذوب آهن اصفهان و ششم 
با سیاه جامگان خراسان به تساوی دست یافته و در هفته های چهارم 
به پرسپولیس تهران و هشتم به فولاد خوزستان باخته و تنها در هفته 

هفتم از سد سایپا تهران عبور کرده، بعد از مصاف های 30 مهر و ۶ آبان 
با گسترش فولاد تبریز و پدیده خراسان در لیگ برتر، باید 13 آبان در 

جام حذفی به میدان برود.
این در حالی است که سومین تعطیلی رقابت های لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور به دلیل فرارسیدن زمان برگزاری دور جدید تمرینات 
تیم ملی فوتبال ایران از روز هشتم آبان ماه آغاز می شود و 1۶ تیم لیگ 

برتری تا چهارم آذر ماه هیچ مسابقه ای در لیگ برتر پیش رو ندارند.
بازی های هفته نهم از نیم فصل نخست مسابقات لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های کشور روزهای 2۹ و 30 مهر ماه برگزار می شود و نماینده 
فوتبال استان قم در گام نهم از لیگ شانزدهم روز جمعه 30 مهر باید 
در خانه برابر یکی از سه نماینده فوتبال استان آذربایجان شرقی یعنی 

شاگردان فراز کمالوند در گسترش فولاد به میدان برود.
*برگزاری بازی های مرحله یک شانزدهم حذفی

 در سومین تعطیلی لیگ برتر
نخستین تعطیلی لیگ برتر که به واسطه بازی های تیم ملی فوتبال 
کشورمان با تیم های ملی قطر و چین در دو بازی متوالی از انتخابی نهایی 
جام جهانی 201۸ روسیه به مدت 2۸ روز به طول انجامید و دومین 

تعطیلی لیگ برتر 23 روزه بود و اکنون تعطیلی سوم در راه است.
نخستین تعطیلی بازی های لیگ برتر به واسطه دیدارهایی که تیم 

ملی فوتبال کشورمان برابر تیم های ملی قطر و چین در انتخابی جام 
جهانی داشت، برای صبای قم یک موقعیت بسیار خوب ایجاد کرد 
تا به رفع نقاط ضعف خود و افزایش آمادگی جسمانی بازیکنان خود 
بپردازد و در نتیجه صبا در مسیر پیشرفت بیشتر نسبت به قبل از 
تعطیلی قرار گرفت و نخستین برد این فصل خود را نیز بعد از این 

تعطیلی به دست آورد.
*برتری صبا برابر سفیر قزوین در نخستین مسابقه حذفی

اما دومین تعطیلی لیگ برتر که 23 روزه بود و این بار به خاطر جدال 
تیم ملی فوتبال کشورمان با تیم های پرقدرت و مدعی ازبکستان و 
کره جنوبی در ادامه بازی های گزینشی جام جهانی روسیه اتفاق افتاد، 
برای تیم صبای قم وقفه ای بی موقع در روند رو به رشد شاگردان مرفاوی 

داشت.
شاگردان عبدالصمد مرفاوی در این تعطیلات یک بازی حذفی برگزار 
کردند و بعد از پیروزی شیرین دو بر صفر در مرحله سوم رقابت های سی 
و دومین دوره جام حذفی فوتبال قهرمانی باشگاه های کشور مقابل تیم 
سفیر آبیک قزوین، به لیگ برتر آمدند و برابر فولاد خوزستان نتیجه را 

واگذار کردند.
هر چند هنوز دو مسابقه دیگر صبا بعد از دومین تعطیلی لیگ برتر 
برابر رقبای تبریزی و مشهدی خود یعنی گسترش فولاد تبریز و پدیده 

خراسان در هفته های نهم و دهم باقی مانده تا صبا آماده دیدار بعدی در 
جام حذفی شود اما صبا را از هم اکنون باید پیروز دیدار با تیم ناشناس 
شهدای گروس بیجار در مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی دانست.
*شهدای گروس بیجار قهرمان جام حذفی فوتبال کردستان

بیجاری ها برای دست یابی به سهمیه فوتبال کردستان به منظور 
حضور در مسابقات سی و دومین دوره جام حذفی فوتبال ایران در جام 
حذفی فوتبال این استان به دیدار نهایی رسیدند و برای کسب عنوان 
قهرمانی در دیدارهای رفت و برگشت به مصاف تیم عقاب سنندج رفتند 

و بر این تیم غلبه کردند.
شهدای گروس در بازی رفت فینال جام حذفی فوتبال باشگاه های 
کردستان که در شهر بیجار برگزار شده بود با نتیجه یک بر صفر تیم 
عقاب سنندج را از پیش رو برداشته بود و در بازی برگشت نیز در سنندج 
برابر عقاب به نتیجه تساوی دو بر دو دست پیدا کرد تا با احتساب نتیجه 

دیدارهای رفت و برگشت قهرمان جام حذفی کردستان شود.
تیم شهدای گروس بیجار که به عنوان قهرمان مسابقات جام حذفی 
فوتبال باشگاه های استان کردستان گام به رقابت های فصل ۹۶ - 13۹5 
جام حذفی فوتبال ایران گذاشته است، باید در مرحله سوم به مصاف تیم 
گل گهر سیرجان می رفت اما این تیم به دلیل حساسیت بازی های خود 
در لیگ دسته اول جام آزادگان از رویارویی با نماینده بیجار انصراف داد.

بدین ترتیب بیجاری ها بدون انجام بازی  در مرحله سوم به مرحله 
چهارم مسابقات جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور رسیده اند و باید 
روز سیزدهم آبان ماه در زمین چمن مجموعه ورزشی یادگار امام قم از 

ساعت 14 برابر تیم لیگ برتری صبای قم به میدان بروند.
*رویارویی احتمالی صبای قم با استقلال تهران 

در یک هشتم جام حذفی
تیم فوتبال صبای قم در صورت کسب برتری در این مسابقه راهی 
مرحله یک هشتم نهایی بازی های فصل ۹۶ – 13۹5 جام حذفی فوتبال 
ایران می شود و در این مرحله باید به مصاف برنده مسابقه دیگر مرحله 

چهارم بین تیم های فوتبال استقلال تهران و مس کرمان برود.
با توجه به اینکه شاگردان علیرضا منصوریان در تیم فوتبال استقلال 
تهران در ورزشگاه آزادی تهران میزبان مس کرمان در مرحله یک 
شانزدهم نهایی جام حذفی فوتبال هستند احتمال صعود این تیم 
زیاد است و در صورت صعود صبا و استقلال به جمع 1۶ تیم برتر، 
میزبان مسابقه آنها از مرحله یک هشتم نهایی بازِ های جام حذفی باید با 

قرعه کشی در سازمان لیگ برتر فوتبال ایران مشخص شود.
مسابقات  در  تهران  استقلال  و  قم  صبای  فوتبال  تیم های  البته 
شانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور نیز هنوز به مصاف 
یکدیگر نرفته اند و بازی  آنها از هفته دوازدهم نیم فصل نخست لیگ برتر 
روز پنجشنبه یازدهم آذر ماه در ورزشگاه یادگار امام قم انجام می شود و 
رویارویی احتمالی آنها در جام حذفی در فاصله زمانی اندکی قبل یا بعد 

از این بازی خواهد بود.
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5 علمی و سلامت 

8+1 علامت کمبود آهن
کمبود آهن یکی از رایج ترین مشکلات است. یک چهارم خانم هایی که در سنین باروری 
هستند از کمبود این ماده معدنی رنج می برند. در این مطلب قصد داریم با ۹ علامت اخطار 

کننده این کمبود بیشتر آشنا شوید. لطفاً با ما همراه باشید.
خستگی: رایج ترین علامت کمبود آهن

خستگی یکی از علائم رایج کمبود آهن بوده و هشداری است که شما را نسبت به امکان 
این کمبود آگاه می کند. سوال اینجاست چرا کمبود آهن موجب خستگی می شود؟ چون 
این ماده معدنی در عملکرد نرمال عضلات، قلب و همچنین در ساخت گلبول های قرمز نقش 
دارد. در صورت بروز کمبود آهن، تعداد گلبول ها کاهش پیدا کرده، عضلات و قلب کم انرژی 
شده و فعالیتشان دچار مشکل می شود. در نتیجه خستگی فیزیکی بروز می کند. اگر احساس 
می کنید که به طور غیرعادی خسته هستید حتماً با یک پزشک مشورت کنید. آزمایش 
خون ساده می تواند کمبود آهن را مشخص کند. اگر میزان فریتین )پروتئین ذخیره کننده 
آهن( و ترانسفرین )پروتئین حمل کننده آهن در خون( کم باشد کمبود آهن محرز می شود.

ناخن های خمیده: علامت کمبود آهن
ظاهر و وضعیت ناخن ها می تواند نشان دهنده سلامتی بدن باشد. زمانی که ناخن ها به 
شکل قاشق درمی آیند، نرم، شکننده و ترک خورده می شوند باید مراقب بود. کوئلونیشیا 
نام نوعی ناهنجاری است که در آن ناخن ها ظاهر قاشقی شکلی پیدا می کنند یکی از 
علائم زودهنگام نشان دهنده کمبود آهن است. بدن برای ساخت هموگلوبین که حمل 
کننده اکسیژن به بافت های بدن است نیاز به آهن دارد. اکسیژن رسانی نامناسب باعث بروز 
شکنندگی و ضعیف شدن ناخن ها و موها می شود. دلیل اینکه چرا ناخن ها به دلیل کمبود 
آهن تغییر شکل می دهند هنوز به درستی مشخص نشده است. اما در هر حال آهن نقش 
موثری در ساخت مو و ناخن دارد. خوشبختانه با تشخیص و درمان کمبود آهن ناخن ها به 

مرور به وضعیت عادی برمی گردند.
ریزش مو: یک علامت زودهنگام

ریزش مو یکی از علائم زودهنگام کمبود آهن است. آهن نقش مهمی در اکسیژن رسانی 
به پیاز مو دارد. البته باید گفت که ریزش موی شدید می تواند مربوط به اختلالات تیروئید 
باشد. در این صورت نیز موها دچار ریزش می شوند. بنابراین بهتر است به پزشک مراجعه 
کرده و آزمایش خون بدهید تا میزان آهن و همچنین هورمون های تیروئیدتان بررسی شود.

رنگ پریدگی؛ علامت کمبود آهن شدید
رنگ پریدگی صورت و مخاط بخصوص مخاط چشم جزو علائم کمبود آهن است که با 
تأخیر خود را بروز می دهد. رنگ پریدگی صورت و مخاط چشم در چهارچوب کم خونی قرار 
دارد و از افت میزان گلبول های قرمز ناشی می شود. کم خونی ناشی از فقر آهن شکل جدی 
تر کمبود آهن است. کاهش میزان هموگلوبین عامل رنگ پریدگی، نفس نفس زدن، تپش 

قلب و خستگی زیاد محسوب می شود.
تاکی کاردی یا افزایش ضربان قلب: کمبود آهن در آخرین مراحل

افزایش ضربان قلب و تپش قلب جزو علامت دیرهنگام کمبود آهن است. تاکی کاردی به 
کم خونی ای مربوط می شود که در نتیجه کمبود شدید آهن بروز می کند. کاهش میزان 
گلبول های قرمز خود را با تپش قلب و همچنین سردرد و حتی ورم در اعضای پایین تنه بدن 
نشان می دهد. بهتر است بدانید که افت میزان گلبول های قرمز می تواند نتیجه کمبود آهن 
و همچنین کمبود ویتامین B12 یا فولات باشد. شما با انجام آزمایش خون می توانید کمبود 
هموگلوبین را تشخیص دهید. ریزش مو یا ناخن های شکننده نسبت به تاکی کاردی علامت 

خاص تر مربوط به کمبود آهن محسوب می شوند.
لب های ترک خورده: علامت رایج کمبود آهن

کمبود آهن اغلب به واسطه لب های ترک خورده و زخم و ترک گوشه لب خود را نشان 
می دهد. کمبود آهن همچنین باعث می شود زبان قرمز، لیز و دردناک شده )گلوسیت( شده 
و مخاط دهان دچار اریتم یا سرخی ناشی از احتقان مویرگ ها شود. آهن نقش موثری در 
سوخت و ساز بافت ها برای احیای سریع دارد. بنابراین اگر احساس کردید که قوه چشایی 
تان نیز دچار مشکل شده است می توانید به کمبود آهن شک کنید.  مصرف مکمل آهن به 
کمبود این ماده معدنی پایان می دهد. باید بدانید که کمبود پیشرفته آهن در افراد سیگاری و 

الکلی رایج تر بوده و با احتمال سرطانی شدن بافت های پشت گلو همراه است.
نفس نفس زدن: علامت کم خونی

افرادی که با کمترین فعالیت بدنی به نفس نفس می افتند باید بیشتر مراقب سلامتی 
شان باشند. در این صورت ممکن است پای کمبود شدید آهن در میان باشد. نفس نفس 
زدن یکی از علائم نشان دهنده کم خونی است که مرحله دیرهنگام کمبود آهن است. افت 
میزان هموگلوبین منشأ این نفس نفس زدن است. در این صورت مجموع ارگان های بدن 
دچار کمبود اکسیژن می شوند و در نتیجه نفس نفس زدن، خستگی، تپش قلب و غیره 

بروز می کند.
افت عملکرد مغزی: نتیجه کمبود آهن؟

بدن برای کنترل عملکرد مغز به آهن نیاز دارد. کمبود آهن می تواند باعث افت قدرت مغز 
به خصوص در افراد سالمند شود. کم خونی ناشی از فقر آهن باعث می شود که اکسیژن 
رسانی به مغز به درستی انجام نگیرد. البته در خصوص ارتباط افت عملکرد مغز و کمبود آهن 
نیاز به بررسی های تکمیلی وجود دارد. محققان در خصوص علائم دیگر تأکید بیشتری دارند.

سندرم پاهای بی قرار: پای کمبود آهن در میان است؟
سندرم پاهای بی قرار یک اختلال عصبی است که باعث حرکات غیرقابل کنترل در پاها در 
حین خواب می شود. به همین دلیل نیز فرد، خواب بی کیفیتی را تجربه می کند. محققان 
به این نتیجه رسیده اند که سندرم پاهای بی قرار اغلب با کمبود شدید آهن ارتباط دارد. البته 
ارتباط بین این دو هنوز به درستی مشخص نشده است اما محققان عقیده دارند که این مسئله 

می تواند از نقش آهن در عملکرد دستگاه عصبی مرکزی ناشی شود.

کاهش میزان ابتلا به سل در کشور

سل، بیماری شایع به وقت سالمندی
رئیس اداره کنترل سل و جذام وزارت بهداشت گفت: وضعیت ایران از لحاظ میزان بروز سل 

از تمامی کشورهای منطقه بهتر است و طی 50 سال اخیر به یک دهم کاهش یافته است.
مهشید ناصحی رئیس اداره کنترل سل و جذام وزارت بهداشت در همایش بزرگداشت روز 
ملی سل که صبح امروز در وزارت بهداشت برگزار شد، با اشاره به کاهش میزان شیوع سل 
در کشور اظهار داشت: میزان بروز سل در کشور طی 50 سال اخیر از 140 بیمار در 100 
هزار نفر به 13 بیمار رسیده که موفقیت چشمگیری محسوب می شود.  وی میزان بروز سل 
براساس تخمین جهانی را در جهان 142 بیمار در هر 100 هزار نفر و در ایران 1۶ بیمار عنوان 
کرد و افزود: این تعداد در محدوده مدیترانه حدود 11۶ بیمار در هر 100 هزار نفر بوده که 
این ارقام حاکی از موفقیت ایران در مقابله با سل دارد.  دبیر علمی همایش بزرگداشت روز 
ملی سل ادامه داد: سال گذشته ۹ هزار و ۹15 مورد مبتلا به سل گزارش شده که بر اساس 
ارزیابی ها این تعداد فقط 7۹ درصد بیماران را شامل می شود.  ناصحی وضعیت ایران در مهار 
سل را بهتر از سایر کشورهای منطقه دانست و گفت: همیشه بروز سل در کشورهای همسایه 
بیش از ایران بوده اما مسئله مهم تفاوت این میزان با کشور ترکیه است که در ایران 1۶ در 
هر 100 هزار نفر و در ترکیه 1۸ بیمار است. وی میزان بروز سل در افراد مسن را شایع تر 
خواند و اذعان کرد: میزان شیوع سل در سالمندان 5 برابر بروز کلی سل و میزان مرگ آنها 

2 برابر دیگر بیماران است.

تحقیق جدید نشان می دهد؛

فواید رژیم غذایی مدیترانه ای برای قوه بینایی

طبق نتایج یک تحقیق جدید، رژیم غذایی مدیترانه ای ریسک بیماری های چشمی مرتبط 
با افزایش سن را کاهش می دهد. 

به گزارش مهر، طبق یک مطالعه جدید، افرادی که از رژیم غذایی مدیترانه ای پیروی می 
کنند یک سوم کمتر در معرض ابتلا به بیماری چشمی موسوم به » دژنراسیون ماکولا« 
یا تباهی لکه زرد چشم )AMD ( که منجر به کوری می شود، قرار خواهند داشت. طبق 
 AMD گزارش این محققان، پیروی بیشتر از رژیم غذایی مدیترانه ای با ریسک کمتر بیماری
که با افزایش سن بروز می کند همراه است و تنها 3۹ درصد افرادی که از این رژیم غذایی 
پیروی کردند مبتلا به این بیماری چشمی شدند درحالیکه در حدود 50 درصد از افرادی به 
این بیماری مبتلا شدند که از این رژیم غذایی پیروی نکرده بودند. محققان دریافتند میوه ها 
مخصوصا نقش مهمی در سلامت چشم دارند و افرادی که حدود 140 گرم میوه در روز می 
خورند 15 درصد کمتر مبتلا به بیماری چشمی تباهی لکه زرد می شوند. بعلاوه این گزارش 
نشان داده است که کافئین و آنتی اکسیدان ها برای سلامت چشم نقش محافظتی دارند. 
بطوریکه افرادی که میزان بالای کافئین مصرف می کردند )در حدود 7۸ میلی گرم در روز( 

54.4 درصد مبتلا به AMD نشدند و 45.1 درصد مبتلا به این بیماری بودند.
در این مطالعه، تیم تحقیق ۸۸3 فرد 55 ساله و بالاتر را در کشور پرتغال بین سال های 
2013 تا 2015 مورد مطالعه قرار دادند. به منظور بررسی میزان پیروی این افراد از رژیم 
غذایی مدیترانه ای، از آنها در مورد میزان خوردن برخی غذاهای مشخص پرسیده شد و 
براساس پاسخ شان به آنها از 0 تا ۹ امتیاز داده شد بطوریکه نمره ۹ حاکی از بیشترین 
پیروی از رژیم غذایی مدیترانه ای بود. به گفته محققان، علاوه بر حفاظت از سلامت چشم، 
این رژیم غذایی با کنترل بهتر قند خون، ریسک پایین تر افسردگی و کاهش میزان التهاب 

نیز مرتبط است.

برونشیت به معنای التهاب، تورم یا عفونت لوله های برونش و ریه ها می باشد. که معمولًا 
توسط ویروس ها، باکتری ها، یا ذراتی که لوله های برونش را تحریک می کند ایجاد می شود.

علائم برونشیت شامل سرفه با خلط ، تنگی نفس، درد قفسه سینه، احتقان بینی، خستگی، 
درد عضلانی و تب است. افراد مبتلا به برونشیت می توانید با داروهای ساده خانگی درمان 

شوند:
گل شمعدانی

گل شمعدانی که بومی آفریقای جنوبی است، گیاهی است که برای بیماری های دستگاه 
تنفسی کاربرد زیادی دارد. نتایج تحقیقات روی 217 بیمار در سال 200۸ ثابت کرد که عصاره 
مایع گل شمعدانی در درمان برونشیت بسیار موثر است. این بیماران اظهار داشتند که مهم 
ترین علائم برونشیت حاد از جمله سرفه، افزایش آب دهان و خلط ،گرفتگی صدا، سردرد، 
خستگی و تب طی 7 روز پس از درمان بهبود یافت. مقدار مصرف: هر فرد بزرگسال باید 30 
قطره از عصاره استاندارد و تأیید شده این گیاه را 3 بار در روز مصرف کند. این مقدار برای 

کودکان باید کمتر باشد. حتماً هنگام مصرف بروشور آن را مطالعه کنید.
پیچک بالارونده

این گیاه از سالیان قبل در پزشکی کاربرد داشته و تأثیر آن در درمان عفونت ها و التهابات 
دستگاه تنفسی از جمله علائم بیماری برونشیت مزمن از سال 1۹۸۸ در کشور آلمان تأیید 
شده است. تحقیقات آزمایشگاهی از تأثیر آن در بهبود علائم برونشیت حاد و مزمن به 

خصوص افزایش دریافت هوای ریه ها و کاهش سرفه های زیاد حکایت دارد.
مقدار مصرف دارویی

جوشانده: یک قاشق چایخوری پر برگ خشک شده را در 150 میلی گرم آب جوش ریخته 
و به مدت 10 دقیقه بجوشانید. این دمنوش را تا 3 بار در روز میل کنید. کپسول پودر برگ 
های خشک: معادل 300 میلی گرم پودر آن را در روز مصرف کنید. عصاره: روزانه 0/3 میلی 

لیتر مصرف کنید.
آویشن

آویشن گیاهی از ریشه پامچال دارویی است که در کاهش مدت و شدت علائم بیماری 
برونشیت موثر است. در سال 2007، 3۶1 بیمار تحت تحقیقات پزشکی قرار گرفتند که نتایج 
آن تأثیر فوق العاده عالی آویشن را در درمان برونشیت ثابت می کرد. سرفه های شدید کسانی 

که از عصاره این گیاه استفاده کرده بودند طی 11 روز خیلی زودتر از بقیه تسکین یافت.
مقدار مصرف دارویی

جوشانده: 1 تا 2 گرم گیاه خشک را در 150 میلی لیتر آب جوش به مدت 10 دقیقه 
بجوشانید. چند فنجان از آن را طی روز بنوشید. عصاره برگ: 20 تا 40 قطره عصاره آویشن را 

با آب یا آبمیوه رقیق کنید و 3 بار در روز میل کنید.
شیرین بیان

شیرین بیان از قدیم به عنوان گیاهی مسکن مورد استفاده بوده است. استفاده از این ریشه 
خوراکی موجب تسکین درد مربوط به التهاب نایژه ها می شود. به علاوه، شیرین بیان حاوی 
گلیسیریزین است که این ماده در مقابله با بسیاری از ویروس ها موثر است. عملکرد محرک 
آن بر سیستم ایمنی در مقاومت در برابر عفونت های مجاری تنفسی مانند برونشیت مزمن 

نقش دارد.
مقدار مصرف دارویی

ریشه خشک: 5 تا 15 گرم ریشه شیرین بیان را 3 بار در روز بعد از غذا به صورت پودر یا 
جوشانده مصرف کنید. ثابت شده است که ریشه خشک 4% گلیسیریزین دارد.

عصاره: 2 تا 4 میلی لیتر را 3 بار در روز بعد از غذا میل کنید.
اکالیپتوس

مصرف اکالیپتوس به صورت خوراکی یا استعمال خارجی مورد تأیید سازمان بهداشت 
جهانی است. خواص درمانی این گیاه به نظر محققان منحصربه فرد بوده و در برگ های آن 
نهفته است. روغن آن 70 تا ۸5% این تأثیرات را دارد. مطالعات پزشکی از کاهش سرفه و 

اخلاط در بیماران مبتلا به برونشیت مزمن حکایت دارد.
مقدار مصرف دارویی

جوشانده: 2 تا 3 گرم برگ خشک شده را در 150 میلی لیتر آب جوش به مدت 10 دقیقه 
بجوشانید و دو فنجان در روز میل کنید. عصاره برگ: 2 تا 3 میلی لیتر را دو بار در روز میل 
کنید. روغن: روزانه 2 تا ۶ قطره روغن اکالیپتوس را مصرف کنید. البته در این باره بهتر است 
ابتدا با متخصص مشورت کنید. استفاده از این روغن برای خانم های باردار و کودکان مجاز 
نیست. استنشاق بخار: 4 تا ۶ قطره روغن اکالیپتوس را در 150 میلی لیتر آب جوش بریزید. 

حوله ای روی سر بیندازید و بخار آن را استنشاق کنید. 3 بار در روز این کار را انجام دهید.
ماساژ: 15 تا 20 قطره از این روغن را با 25 میلی لیتر روغن گیاهی مخلوط کرده و قفسه 

سینه را 3 بار در روز با آن ماساژ دهید.
زنجبیل

زنجبیل، اغلب برای درمان سرماخوردگی استفاده می شود، همچنین زنجبیل خواص 
ضدالتهابی دارد و سیستم ایمنی را تقویت کرده و لوله های برونش تحریک شده، ملتهب و 
متورم را درمان می کند. روش مصرف: زنجبیل، دارچین و میخک از هرکدام نصف قاشق چای 
خوری در یک فنجان آب گرم ریخته. به خوبی هم بزنید و روزی چند بار بنوشید. همچنین 
می توانید یک قاشق چای خوری پودر زنجبیل و فلفل سیاه را به یک فنجان آب جوش ریخته 

و چند دقیقه بعد مقداری عسل یا شیر ریخته و روزی دو بار بنوشید.
سیر

با توجه به خواص آنتی بیوتیکی و ضدویروسی آن، برای درمان برونشیت، به ویژه برونشیت 
حاد بسیار مفید است. روش مصرف: سه حبه سیر را پوست کنده و ریز ریز خرد می کنیم در 

یک لیوان شیر جوش می ریزیم و قبل از خواب می نوشیم.
زردچوبه

خاصیت ضدالتهابی زردچوبه برای درمان سرفه همراه با برونشیت است. به دنبال این درمان 
سینه صاف می شود. روش مصرف: یک قاشق چای خوری پودر زردچوبه را به یک لیوان شیر 
اضافه می کنیم. دو یا سه بار در روز آن را بنوشید. برای نتایج سریع تر، با معده خالی بنوشید.

توجه: این درمان مناسب افرادی که دارای سنگ کیسه صفرا، اسید، زخم معده و یا زردی 
هستند مناسب نیست.

آب نمک
غرغره کردن با آب نمک چند بار در روز، راه بسیار خوبی برای درمان علائم مختلف برونشیت 
است. یک قاشق چای خوری نمک را به یک لیوان آب گرم اضافه کنید و غرغره کنید. در 
درست کردن آب نمک از نمک زیاد استفاده نکنید چون باعث سوزش گلو می شود نمک آن 
بسیار کم باشد. این درمان دو مزیت دارد اول، التهاب گلو را تسکین می دهد، و دوم، از طریق 

موکوس سوزش گلو را کاهش می دهد.
عسل

عسل یک راه طبیعی برای مقابله با سرفه ناشی از برونشیت است. خواص ضدویروسی و 
ضد باکتری موجود در عسل تسکین دهنده گلو خواهد شد. همچنین، عسل سیستم ایمنی 
بدن را تقویت می کند. روش مصرف: اضافه کردن یک قاشق چای خوری عسل به چای برای 
مبتلایان به برونشیت مفید است. همچنین می توانید عسل را به آب لیمو اضافه کنید که 

درمان احتقان و التهاب گلو ناشی از برونشیت مفید است.
پیاز

پیاز باعث از بین رفتن خلط ناشی از برونشیت می شود یک قاشق چای خوری آب پیاز خام 
هر روز صبح با معده خالی بخورید. همچنین پیاز خام در سالاد یا در پخت و پز استفاده کنید.

دانه کنجد
دانه کنجد دارای خواص دارویی است که می تواند به درمان برونشیت کمک کرده و درد 
قفسه سینه را درمان کند. روش مصرف: ترکیب یک قاشق چای خوری دانه کنجد، یک قاشق 
چای خوری دانه کتان یا بزرک، مقداری نمک و یک قاشق چای خوری عسل. این مخلوط 
را قبل از رفتن به رختخواب بخورید. همچنین می توانید نصف قاشق چای خوری پودر دانه 

کنجد خشک و دو قاشق غذاخوری آب مخلوط کرده و آن را دو بار در روز بنوشید.
آب

در زمان ابتلا به برونشیت توصیه می شود بدن را به خوبی هیدراته کرده و آب و مایعات 
زیادی بنوشید بنابراین، حداقل هشت تا 10 لیوان آب در روز بنوشید. می توانید آب میوه و 

آب سبزیجات نیز بنوشند. در صبح، می توانید یک لیوان آب مخلوط با کمی عسل بنوشید.

13 روش طبیعی برای درمان برونشیت
تاثیر یك مشکل زنانه روی پوست 

سندرم پیش از قاعدگی، مجموع تغییرات هورمونی است که باعث بروز علائم جسمی و 
روحی زیادی در خانم ها می شود. در این مطلب در خصوص این سندرم، تاثیر آن روی پوست 
و روش هایی برای کنترل آن صحبت می کنیم. شروع دوره قاعدگی برای بسیاری از خانم ها 
مانند کابوس است. کم نیست تعداد خانم هایی که با نزدیک شدن به شروع قاعدگی، احساس 
ناخوشایندی پیدا می کنند و کل سیستم بدن شان به هم می ریزد. تغییرات هورمونی نه تنها 
وضعیت درونی آنها را به هم می ریزد، بلکه تاثیر خود را روی ظاهر و پوست آنها نیز به جای 
می گذارد. این احساسات ناخوشآیند، تغییرات خلق و خوی، خستگی و غیره که کابوس ماهانه 
خیلی از خانم هاست، از علائم سندرم پیش از قاعدگی محسوب می شوند. بنابراین اگر قبل از 
پریود دچار افسردگی و حالات ناخوشایند می شوید، بدانید که ممکن است دچار این سندرم 
باشید. بنابراین بهتر است خونسردی تان را حفظ کرده و شناخت تان را نسبت به این مشکل 

افزایش دهید. در این صورت بهتر می توانید با آن مقابله کنید. 
سندرم پیش از قاعدگی چیست؟

سندرم پیش از قاعدگی مجموع تغییرات هورمونی است که باعث بروز علائم جسمی و 
روحی زیادی در خانم ها می شود. این علائم شامل عصبانیت، تحریک پذیری، افسردگی، 
گرفتگی عضلانی، افزایش اشتها و غیره می شود. معمولا این علائم 7 تا 14 روز قبل از قاعدگی 

شروع می شوند و به محض آغاز آن از بین می روند.
عوامل دخیل در ابتلا به سندرم پیش از قاعدگی

زمانی که بدن متوجه می شود حاملگی در کار نیست، ترشح استروژن، پروژسترون و 
تستوسترون را متوقف کرده و میزان آنها را به طور چشمگیری کاهش می دهد. این تغییرات 
هورمونی اثرات ناخوشایند خود را بروز می دهند. در واقع این تغییرات نه تنها باعث ایجاد 
احساس خستگی می شوند، بلکه سردرد نیز ایجاد کرده و روی پوست تاثیر منفی می گذارند. 

مجموع این مسائل ، علائم سندرم پیش از قاعدگی را بروز می دهد.
تاثیر سندرم پیش از قاعدگی روی پوست

یکی از عوارض رایج سندرم پیش از قاعدگی این است که رنگ پوست را تیره و کدر می 
کند. در واقع حدود 5 روز قبل از شروع قاعدگی، میزان هورمون تستوسترون بیش از استروژن 
)هورمونی که ویژگی های زنانه را کنترل می کند( می شود. استروژن پوست خانم ها را خوش 
آب و رنگ کرده، اندازه منافذ را کوچک تر و ترشح اسید هیلارونیک، کلاژن و الاستین را 
افزایش می دهد.  اما با غلبه هورمون تستوسترون که هورمون مردانه است، مشکلات زنانه هم 
شروع می شود. پوست به دلیل ترشح چربی زیاد برق می زند. تستوسترون ترشح سبوم را 
افزایش می دهد و پوست و موها را چرب تر می کند. این هورمون در عین حال باعث افزایش 

قطر منافذ پوست می شود. در نهایت اینکه سر و کله آکنه ها نیز روی پوست پیدا می شود.
توصیه هایی برای کاهش اثرات سندرم پیش از قاعدگی

از استرس دور باشید
استرس یکی از عوامل اصلی بروز آکنه و کدر شدن پوست است. برای کاهش اثرات منفی 
این سندرم لازم است که استرس تان را کاهش دهید. بیرون بروید، پیاده روی کنید، قرآن 

بخوانید. خلاصه زمان خاصی را برای آرامش هر چه بیشتر خود اختصاص دهید.
از مصرف فست فود و غذاهای ناسالم بپرهیزید

از مواد غذایی چرب و فست فودها دوری کنید. چربی باعث تحریک بدن می شود و علائم 
را تشدید می کند. به جای مواد غذایی پرچرب، از میوه ها و سبزیجات و آبمیوه های طبیعی 

استفاده کنید.
امگا3ها را دریابید

مواد غذایی سرشار از امگا3 بهترین دوستان این دوره هستند. مصرف ماهی، زیتون، روغن 
زیتون و اسفناج را فراموش نکنید.

از دستکاری جوش ها بپرهیزید
جوش و آکنه ای که در این دوران روی پوست سبز می شوند، خیلی زود و خود به خود از 
بین می روند. بنابراین نباید آنها را دستکاری و تحریک کنید. کافیست پوست را تمیز نگه دارید.

ماسک خاک رس را دریابید
ماسک خاک رس بهترین روش برای جذب چربی مازاد پوست است. می توانید با ترکیب 
این خاک با مقداری آب یک خمیر تهیه کرده و به مدت 15 تا 20 دقیقه روی پوست بزنید. 

این کار باعث تمیزی پوست و خشک شدن آکنه ها می شود.
مکمل ها دوست شما در این دوران

شما می توانید با شروع مشکلات و احساسات ناخوشایند به سراغ مکمل هایی مانند مولتی 
ویتامین ها، ویتامین E، ویتامین B۶ و کلسیم بروید. البته نیازی نیست همه را با هم مصرف 
کنید.  زیاده روی در مصرف این مکمل ها نیز توصیه نمی شود. می توانید روزانه یکی از این 
مکمل ها را مصرف کنید. در این دوره حتما ورزش کنید و از بی تحرکی و خانه نشینی دور 

باشید.

 

تولید رنگ های خودتمیزشونده از سوی محققان کشور

و  خلاقیت  کانون  حمایت  با  گیلان  دانشگاه  محقق 
شکوفایی پارک فناوری گیلان با استفاده از نانوذرات اکسید 
روی رنگ هایی با خاصیت خود تمیز شوندگی تولید کردند.

بسیاری از فناوری هایی که در جهان امروز وجود دارند، از 
طبیعت الهام گرفته اند. فرایند خودتمیزشوندگی هم یکی از 
این فناوری ها است. در طبیعت اطراف ما بسیاری از سطوح، 
مانند بال پروانه ها و برگ گیاهانی مانند نیلوفر آبی، خاصیت 

خود تمیز شوندگی دارند.

به علت کاربرد فراوان سطوح خود تمیز شونده در شیشه  
پنجره ها، صفحات خورشیدی و صنعت نساجی، این فناوری 
در قرن بیست و یکم توجه زیادی را به خود جلب کرده 
است. فناوری خود تمیز شوندگی موجب کاهش هزینه های 
مربوط به نگهداری و مدت  زمان لازم برای تمیز نگهداشتن 

تجهیزات و افزایش دوام آنها می شود.
مهندس رضا مهدوی با اشاره به هزینه  هنگفت و زمان 
اجرای  از  سطوح،  تمیزسازی  فرآیند  اجرای  برای  زیاد 
تحقیقاتی در این زمینه خبر داد و گفت: در این طرح 
پژوهشی یک پوشش رزینی حاوی رنگدانه های اصلاح شده 
اکسیدروی تولید شد که همزمان از خاصیت آب دوستی و 
فتوکاتالیستی برخوردار است. این مساله باعث می شود که 
آلودگی های روی سطح در مجاورت نور خورشید با نانوذرات 
موجود در پوشش وارد واکنش شده و به راحتی از روی سطح 

تمیز شوند.
به عنوان  دی اکسید  تیتانیوم  از  اینکه  بیان  با  وی 
معروف ترین رنگدانه  سفید در زمینه  خود تمیز شوندگی 
استفاده می شود، خاطرنشان کرد: اما وارداتی بودن و هزینه  
بالای مواد اولیه، استفاده از آن را با محدودیت مواجه کرده 
است. بنابراین انتخاب جایگزین مناسب با همان کیفیت و 

حتی بالاتر، به شدت احساس می شود.
این محقق اضافه کرد: بر این اساس در این طرح تلاش 
به  نواری ذرات  اندازه و اصلاح ساختار  با کاهش  تا  شد 
یک خواص فیزیکی و شیمیایی خوب، از جمله خاصیت 

فتوکاتالیستی و خود تمیزشوندگی برسیم.
مهدوی در توضیح سازوکار عملکرد خود تمیز شوندگی 
پوشش تولید شده، یادآور شد: در این ترکیب دو خاصیت 
فتوکاتالیستی و آب دوستی منجر به وجود خاصیت خود 
اکسیدروی موجود در  نانوذرات  تمیز شوندگی می شود. 
پوشش با تابش نـور، آلودگی های موجود بر روی سطوح را از 
طریق فرآیند فتوکاتالیست تجزیه می کنند. این عمل موجب 

جدا شدن آلودگی ها از روی سطح می شود.
وی ادامه داد: علاوه بر این، سطح پوشش داده شده، از 
خاصیت آب دوستی برخوردار است. بنابراین آب بر روی 
این سطوح به شکل قطره در نمی آید؛ بلکه یک لایه نازک از 
آب تمام سطح را می پوشاند. لایه آلودگی که بر اثر خاصیت 
فتوکاتالیستی پوشش از سطح جدا شده بود، اکنون لایه 
نازک آب زیر آن نفوذ می کند و تمام آلودگی ها را از روی 
سطح می شوید. مهدوی ابراز امیدواری کرد که پتانسیل 
بالقوه  تولید صنعتی این گونه پوشش ها در داخل کشور به 
فعلیت برسد؛ چراکه از نتایج این طرح می توان در ساخت 
رنگ های ترافیکی معابر ، رنگ های ساختمانی و صنایع 
خودرو استفاده کرد. بر اساس این گزارش، این طرح در قالب 
پایان نامه  کارشناسی ارشد رضا مهدوی و با راهنمایی دکتر 
سید سیامک اشرف تالش در دانشگاه گیلان انجام شده و 
با حمایت کانون خلاقیت و شکوفایی پارک علم و فناوری 
گیلان و به تأیید داوران ستاد ویژه  توسعه فناوری رسیده 

است.

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر موفق به تولید پلیمرهای عایق صوت و ارتعاش شدند 
که قدرت جذب آنها 2.5 برابر بیشتر از نمونه های گزارش شده در دنیاست.

 این پروژه تحقیقاتی از 15 سال قبل توسط استاد تمام دانشکده مهندسی پلیمر دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر و در قالب پایان نامه های تحصیلات تکمیلی تعدادی از دانشجویان آغاز 
شده و اکنون به نتیجه رسیده است.ناصر محمدی، مجری طرح به سابقه طولانی ساخت 
پلیمرهای جاذب صوت و ارتعاش در دنیا اشاره کرد، و افزود: پلیمری که ما موفق به تولید آن 
شده ایم، بر پایه آبی است و جزء فناوری های دوستدار محیط زیست به شمار می آید؛ ضمن 
اینکه قدرت جذب صدا و ارتعاش در این پلیمر نسبت به نمونه های مشابه به شدت افزایش 
یافته است.وی درباره نحوه استفاده از این ماده توضیح داد: این پلیمر، یک سامانه کلوئیدی 
است که امکان اسپری کردن )پاشیدن( بر روی سطوح مختلف را داراست به این ترتیب که 
آن را بر روی اجسام موردنظر، اسپری می کنیم که این جسم می تواند سطح یک دیوار یا 
یک شئی در ابعاد گوناگون باشد و در نتیجه، ارتعاش یا صدای آن جسم حذف می شود.

محمدی استفاده راحت و آسان و انعطاف پذیری را از مزایای بکارگیری این پلیمر عنوان کرد 
و گفت: استفاده از این پلیمر نیاز به تخصص یا آمادگی خاصی ندارد و برای همه نوع شئی 
قابل استفاده است.همچنین زهرا خوبی آرانی، دانشجوی مهندسی پلیمر دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر نیز که پروژه پایان نامه دکتری وی منجر به تولید یک پلیمر جاذب صوت و ارتعاش 
با قدرت بالا منجر شده است، اظهار داشت: امواج مکانیکی به طور کلی، فرکانس های 
مختلفی دارند که فرکانس های پایین مانند صوت و فرکانس های بالا مثل فراصوت )سونار( 
را شامل می شود.وی افزود: بالاترین نمونه ای که تاکنون در تحقیقات علمی دنیا برای جذب 
امواج مکانیکی با فرکانس یک هرتز گزارش شده، 150 واحد بوده است درحالیکه پلیمر 
تولیدی ما قابلیت جذب این امواج تا 400 واحد را داراست.خوبی آرانی خاطرنشان کرد: برای 
فرکانس 10 مگاهرتز نیز با استفاده از این پلیمر توانسته ایم قدرت جذب امواج مکانیکی را 
به 15 دسی بل بر میلیمتر برسانیم که چنین قدرت جذبی تاکنون گزارش نشده است.وی 
افزود: این پلیمر جاذب صوت و ارتعاش در محیط های مختلف، کاربردهای گوناگونی دارد 
که به عنوان مثال، می توان در فضاهایی مانند استودیوهای ضبط صدا، آن را به صورت یک 
پوشش روی دیوارهای استودیو قرار داد تا هم صداهای داخل به بیرون نرود و هم صداهای 
بیرون استودیو مزاحمتی برای کار ایجاد نکند.این محقق خاطر نشان کرد: در مورد وسایل 
و تجهیزاتی که زیرآب حرکت و ایجاد صدا یا ارتعاش می کنند نیز می توان با استفاده از 
این پوشش پلیمری، امواج صوتی یا فراصوتی آنها را حذف کرد و با ایجاد نوعی استتار، 
مانع شناسایی و ردیابی آنها از بیرون شد. این تحقیق در قالب رساله دکتری زهرا خوبی 
آرانی، با عنوان بررسی افزایش اتلاف انرژی در نانوکامپوزیت های پلیمری نرم با بهره گیری 
از ناهمگونی دینامیکی در ناحیه انتقال شیشه ای و تنظیم ناهمگونی پراکنشی در دانشکده 
مهندسی پلیمر دانشگاه صنعتی امیرکبیر انجام شده و علاوه بر چاپ نتایج به صورت مقاله 

ISI ، فرآیند ثبت پتنت آن نیز با همکاری دانشگاه در دست انجام است.

پلیمرهای بومی عایق ارتعاش و صوت
 تولید شد

محققان در حال توسعه واکسن های جدیدی هستند که این واکسن ها به طور بالقوه 
می توانند در برابر عفونت بیماری طاعون که به "مرگ سیاه" معروف است، از انسان محافظت 

کنند.
 محققان در یک پژوهش تازه سه واکسن جدید را آزمایش کردند که می تواند از انسان ها 
در برابر عفونت  حاصل از یک باکتری که باعث طاعون می شود جلوگیری کند. این باکتری که 

"یرسینیا پستیس" نام دارد به بیماری طاعون منجر می شود.
برای ایجاد این واکسن ها، محققان چندین ژن از این باکتری را اصلاح کردند به طوری که 
آنها دیگر نتوانند منجر به شیوع این بیماری شوند. این واکسن ها به طور خاص برای محافظت 

از مردم در برابر باکتری هایی طراحی شدند که باعث طاعون ریوی می شوند.
طاعون ریوی جدی ترین شکل از طاعون و تنها نوعی از طاعون است که از طریق هوا انتقال 
پیدا می کند. محققان این واکسن ها را بر روی موشها آزمایش کرده و در این آزمایش دو دوز 
از هر واکسن را به این موشها تزریق کردند.آنها سپس این حیوانات را در حدود چهار ماه )120 
روز( پس از واکسینه شدن به طاعون ریوی آلوده کردند. در آزمایش های مختلف، بین ۸0 تا 
100 درصد از این حیوانات  که واکسینه شده بودند، از بیماری طاعون جان سالم به در بردند.

اگر چه واکسن طاعون در گذشته نیز تولید شده بود اما در حال حاضر هیچ یک از آنها 
توسط سازمان غذا و داروی آمریکا تایید نشده است. پیشتر نیز محققان موفق به تولید یک 
واکسن شده بودند که از طاعون غدد لنفاوی جلوگیری می کرد اما این واکسن توانایی مقابله با 
بیماری طاعون ریوی را ندارد.طاعون که باعث مرگ میلیون ها نفر در اروپا شده، یک بیماری 
همه گیر بوده که مرگ سیاه نام گرفته است.به گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، 

در آمریکا سالانه به طور میانگین 7 نفر در اثر این بیماری جان خود را از دست می دهند. این 
بیماری با مصرف آنتی بیوتیک قابل درمان است به شرط آنکه در مراحل اولیه ابتلای فرد به 
عفونت مصرف دارو آغاز شود. اما به گفته این پژوهشگران، بدون انجام اقدامات فوری، طاعون 
یک بیماری 100 درصد کشنده است.محققان این پژوهش قصد دارند تا این واکسن ها را 
پیش از آزمایش بر روی انسان ها، ابتدا بر روی پستاندارانی مانند میمون ها آزمایش کنند.در 
تصویر خبر هجوم باکتری یرسینیا پستیس عامل طاعون)زرد رنگ( را به شاخک های یک 

کک)بنفش( مشاهده می کنید.

فناوری هوش مصنوعی گوگل تا بدان حد پیشرفت کرده 
که برای خودآموزی دیگر نیازی به دریافت اطلاعات از انسان 

ندارد.

DeepMind از این پس می تواند با پردازش داده های 
قبلی که از انسان دریافت کرده و ترکیب و تجزیه و تحلیل 
این اطلاعات خود مطالب جدید را بیاموزد و خود را به روز 

کند.
دارای هوش مصنوعی  رایانه های  است  مدتی  گوگل 
موسوم به رایانه های دارای اعصاب تشخیص دهنده را ابداع 
کرده که با استفاده از اطلاعات ذخیره شده در رایانه ها و 
استفاده از هوش مصنوعی و شبکه عصبی خود قادر به تجزیه 

و تحلیل و ارائه خروجی نهایی هستند.
شبکه عصبی سیستم ابداعی گوگل مانند اعصاب مغز 
ارائه  برای  توانند  و حتی می  دارد  یادگیری  توان  انسان 
خروجی شرایط و راه حل های موجود را بررسی کنند و 
بهترین نتیجه را ارائه دهند. با افزایش داده های ذخیره 

شده در چنین سیستمی یافتن بهترین جواب نیز ساده 
تر خواهد شد.به عنوان مثال پس از معرفی برخی روابط 
خانوادگی به این سیستم، سیستم مذکور موفق به شناسایی 
تمامی ارتباطات خانوادگی دیگر آن مجموعه شد و در آینده 
هم با سرعت بیشتری به سوالات طرح شده در این زمینه 
پاسخ گفت.در نمونه ای دیگر اطلاعات مبنایی متروی لندن 
در اختیار سیستم مذکور قرار گرفت و  شبکه عصبی آن 
موفق به شناسایی تمامی مسیرهای دیگر متروی لندن و 
کشف ارتباطات آنها با یکدیگر شد.کارشناسان این موفقیت 
را تحولی اساسی در زمینه طراحی بسیاری از محصولات 
الکترونیک مورد استفاده انسان می دانند و امیدوارند در آینده 
از این فناوری برای ساخت ابزار پیشرفته در حوزه رایانه، 

پزشکی، مهندسی و ... استفاده کنند.

تولید سه واکسن جدید برای جلوگیری از "مرگ سیاه"

این هوش مصنوعی برای یادگیری دیگر نیازی به انسان ندارد!

نانوپوشش برای حفظ زیبایی و تمیزی ساختمان تولید شد. این نانوپوشش مانع از رشد 
جلبک و قارچ روی سطح ساختمان شده و زیبایی ساختمان را حفظ می کند.

 سیناواکس )Synavax( یکی از شرکت های فعال در حوزه فناوری  نانو است که در بخش 
انرژی های تجدیدپذیر فعالیت دارد.این شرکت به تازگی اعلام کرده که موفق به ارائه نوعی 
پوشش محافظ و خودتمیز شونده شده است. این پوشش می تواند روی سطح ساختمان ها 
مورد استفاده قرار گیرد. این پوشش می تواند هزینه تعمیر و نگهداری را در ساختمان کاهش 
داده، آن را تمیز نگه داشته و در مصرف انرژی صرفه جویی کند.این پوشش برای مالکان 
ساختمان بسیار جذاب است؛ چرا که در هنگام فروش یا اجاره ساختمان، یکی از مسائل 
بسیار مهم موضوع تعمیرات و مصرف انرژی ساختمان است. البته زمانی که موضوع فروش 
یا اجاره در میان باشد، بحث زیبایی و نمای ساختمان همیشه از مسائل اصلی است.حفظ 
زیبایی ساختمان به صرف هزینه زیادی نیاز دارد، این کار به صورت دوره ای انجام می شود به 
طوری که اگر مدتی روی حفظ زیبایی هزینه و مراقبت انجام نشود، مشکلاتی برای ظاهر 
ساختمان پیش خواهد آمد.رطوبت را می توان یکی از عوامل مشکل ساز در این مسیر دانست 
چرا که به سرعت موجب رشد جلبک یا قارچ روی سطح ساختمان می شود.تابش پرتو 
فرابنفش همیشه یکی از عوامل آسیب رسان به ساختمان است. بنابراین، باید برای تمام این 
موارد، از پیش تدابیری اتخاذ شود که این کار موجب متحمل شدن هزینه های سنگین به 
مالکان ساختمان است.این جایی است که فناوری  نانو می تواند به مالکان کمک کند. شرکت 
سیناواکس با استفاده از فناوری  نانو اقدام به ارائه محصولی کرده که می توان از آن برای 
محافظت از ساختمان استفاده کرد. این نانوپوشش قابل استفاده روی سطح دیوارها و سطوح 
مختلف ساختمان است.این فناوری مزایای زیادی برای ساختمان ها دارد و موجب تمیز ماندن 
و حفظ زیبایی آن می شود؛ بدون این که نیاز به تمیزکاری اضافه باشد. همچنین این پوشش 

می تواند کارایی انرژی را در ساختمان افزایش دهد.

تولید نانومحصولی که زیبایی ساختمان را 
حفظ می کند
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اجتماعی 6

دبیر کمیسیون اقوام ، فرق و مذاهب استانداری: 

شکاف های قومی در شهر قم 
به حاشیه رفته است 

دبیر کمیسیون اقوام، فرق ومذاهب استانداری قم گفت: بررسی های صورت گرفته در شهر 
قم نشان می دهد شکافهای قومی، مذهبی و اجتماعی در این شهر مهاجرپذیر به حاشیه رفته 

است ومردم به رشد سیاسی و فرهنگی قابل توجهی رسیده اند. 
حسین معین آبادی درگفت و گو با ایرنا، افزود: ممکن است برخی به دنبال موج سواری 
در راستای طرح مباحث قومی در انتخابات و مسائل سیاسی باشند، ولی خوشبختانه 
انتخابات اخیر در شهر قم نشان داد که مباحث قومی به حاشیه رفته و حتی کسانی که قصد 
سوءاستفاده داشتند به دلیل رشد سیاسی و فرهنگی که در قم شاهد هستیم، نتوانستند به 

اهداف خود دست یابند. 
وی با بیان این که ویژگی های شهر مدرن و توسعه یافته رسیدن به اجتماعی از قومیت، 
زبان و نژاد است، اضافه کرد: این ویژگی به طور قطع در شهر قم وجود دارد و تنوع آراء 

انتخاباتی در مناطق مختلف این شهر نشان دهنده گذر از مباحث قومی و مذهبی است. 
وی با اشاره به این که مهاجرت باعث حضور مردمی با قومیت ها، فرهنگ ها و زبان های 
مختلف در شهر می شود، گفت: از منظر سیاسی جابه جایی جغرافیایی باعث جابه جایی 
ارزشی نیز می شود، فردی که از روستا یا شهر قومیتی خود رها می شود تعلقات قومی و 
زبانی را تقریبا رها می کند و بامسایل جدیدی روبرو می شود.  دبیر کمیسیون اقوام، فرق و 
مذاهب استانداری قم افزود:به عبارتی دیگر فرد از محیط و فضای فرهنگی قومیت گرا، زبان 
گرا یا نژاد گرایی اولیه خارج می شود و مباحث قومیتی تقریبا در شهرهای مهاجرپذیر ضعیف 
می شود، ولی وقتی در جامعه قبلی قرار می گیرد ممکن است این مطالبات پررنگ تر شود.  
معین آبادی ادامه داد:درعین حال در شهر مقصد برای فرد مهاجر مطالبات جدیدی اتفاق 
می افتد و این مطالبات باعث ایجاد امنیت برای منافع ملی می شود، یعنی افراد از مباحث 
قومیتی گذر می کنند و به مباحث مدنی و اصول شهرنشینی می رسند.  وی اضافه کرد: در 
واقع ناامنی ای که مباحث قومیتی ایجاد می کنند، ممکن است برای افراد در شهر خودشان 
نیز داشته باشد و وحدت ملی را تهدید کند، با مهاجرت به شهر دیگر به وضعیت مطلوب می 
رسد.  وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: با توجه به مشکلات زیست بومی کشور 
از جمله خشکسالی و عدم موفقیت در ایجاد مشاغل در روستاها و همچنین رشد جمعیت 
قابل توجه جمعیت روستایی، مهاجرت به شهرها افزایش یافته است.  معین آبادی تصریح 
کرد: نباید به مهاجرت به عنوان یک بحران نگاه کرد بلکه این مساله دارای مزایا، معایب، 
فرصت ها و تهدیدهایی است و قم نیز همانند سایر استان های کشور از این فرصت ها و 
تهدیدها برخوردار است.  وی به نابسامانی های فرهنگی ناشی از مهاجرت اشاره و بیان کرد: 
آن گونه که برخی تصور می کنند مهاجرت ناهنجاری های اجتماعی و فرهنگی در شهر ایجاد 
نکرده است و این که بگوییم مهاجران وضعیت فرهنگی شهر را نابه سامان کرده اند، غیرعلمی 
و غیرواقعی است.  وی گفت: بر اساس آخرین پژوهش های صورت گرفته، جمعیت مهاجر 
قم به ارزش های دینی پایبندتر هستند و نظام ارزشی متفاوت از نظام ارزشی حاکم بر شهر 
ندارند، به خصوص این که بیش از 50 هزار طلبه با خانواده در شهر قم زندگی می کنند که 
به طور قطع نظام ارزشی متناسب تر از الگوی حجاب و اخلاق در قم دارند.  سرپرست دفتر 
امور سیاسی و انتخابات استانداری قم افزود: همچنین با قطعیت نمی توان گفت آسیب های 
اجتماعی در جمعیت بومی و یا مهاجر رشد بالاتر و یا کمتری دارد.  وی بابیان این که مزایایی 
که درمهاجرت وجود دارد قابل توجه است،گفت: فرصت های شغلی و افزایش نقدینگی در 
شهر مبدا ایجاد می شود ،به عنوان مثال قم از نظر صنعت دام و درآمدهای ناشی از آن مقام 
نخست را در کشور داراست.  وی اضافه کرد: مهاجران در خدمات ظرفیت هایی ایجاد کرده 
اند و با توجه به این که سالانه 20 میلیون زائر وارد قم می شود، این مساله می تواند فرصت 

مناسبی برای ایجاد فرصت های شغلی برای مهاجران باشد. 

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم  خبرداد

ایجاد نمایندگی استانداری قم در مهران
 نجف و کربلا

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم با اشاره به تلاش های صورت گرفته برای 
خدمات رسانی مطلوب به موکب ها و تسهیل روند هماهنگی امور، از موافقت استاندار قم برای 

ایجاد نمایندگی های استانداری قم در شهرهای مهران، نجف و کربلا خبر داد.
یونس عالی پور در جلسه ستاد هماهنگی اربعین حسینی استان قم طی سخنانی با تسلیت 
ایام عزای سرور و سالار شهیدان)ع(، بر لزوم تلاش دستگاه های استان برای مهیا سازی 

مقدمات برگزاری هر چه باشکوه تر مراسم اربعین تاکید کرد.
 وی با بیان اینکه قم یك شهر فرهنگی است و جلوه فرهنگی آن باید در حماسه اربعین 
برای همگان به نمایش گذاشته شود، اظهار کرد: موکب های فعال در مسیر پیاده روی باید 
در زمینه فعالیت های فرهنگی تلاش مضاعفی را داشته باشند.. عالی پور با اشاره به تشکیل 
جلسات مختلف ستاد اربعین حسینی استان قم به منظور برنامه ریزی و هماهنگی اقدامات، 
از نهایی شدن جانمایی موکب های استان قم در مسیر پیاده روی اربعین حسینی خبرداد و 
گفت: تاکنون تفاهم نامه برپایی 1۸ موکب از استان قم در محل های مشخص منعقد گردیده 
است.  معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم به برپایی دو موکب مسجد مقدس جمکران 
و آستان مقدس حضرت معصومه)س( در مسیر زائران اربعین حسینی اشاره و تصریح کرد: 
این موکب ها باید به عنوان دو موکب محوری برنامه های فرهنگی گسترده ای را برای زائرین 
در مسیر تدارك ببینند.  وی با اشاره به تلاش های صورت گرفته برای خدمات رسانی مطلوب 
به موکب ها و تسهیل روند هماهنگی و نظارت بر فعالیت ها خاطرنشان کرد: امسال با موافقت 
استاندار قم و به پیشنهاد ستاد بازسازی عتبات و عالیات، نمایندگی های استانداری قم در 
شهرهای نجف، مهران و کربلا ایجاد می شود.  عالی پور همچنین به استقرار اکیپ های امدادی 
استان قم در مسیر پیاده روی نجف تا کربلا اشاره کرد و افزود: امیدواریم با مشارکت و هم 
افزایی دستگاه های اجرایی، امسال بتوانیم نسبت به گذشته خدمات رسانی مطلوب  تری را 

به زائران داشته باشیم.

مدیرعامل شرکت آبفار استان قم خبرداد

پیشرفت 42 درصدی بازسازی شبکه آبرسانی  
به کرمجگان 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان از پیشرفت بیش از 42 درصدی پروژه 
اصلاح و بازسازی شبکه  توزیع آب شرب روستای کرمجگان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم؛ دکتر محمد احمدی 
جبلی مدیرعامل شرکت آبفار قم با بیان اینکه بخش عمده ای از هدر رفت آب شرب به 
دلیل فرسودگی تاسیات آبرسانی می باشد، افزود: در راستای اهداف اقتصاد مقاومتی و توزیع 
عادلانه آب، روستای کرمجگان به عنوان یکی از بزرگ ترین روستاهای استان با فرسودگی 
قابل توجه  شبکه آب مواجه است که علاوه بر هدر رفت آب به علت کوهستانی بودن روستا، 

در برخی نقاط بعضا با مشکل تامین فشار استاندارد آب مواجه می شود.
وی افزود: پروژه اصلاح و بازسازی شبکه توزیع آب شرب روستا با پیشرفت بیش از 42 
درصدی در حال اجراست و امید است طبق برنامه ریزی های انجام شده در موعد مقرر به 
بهره برداری برسد. احمدی جبلی با اشاره به تامین منابع مالی پروژه از محل اعتبارات صندوق 
توسعه ملی اظهار داشت: تا کنون حدود 40 درصد از اعتبارات تخصیص یافته و مابقی آن نیز 
به تناسب پیشرفت کار تخصیص داده خواهد شد. این مقام مسئول با بیان اینکه بیش از 4 
هزار متر از خطوط شبکه آبرسانی روستا در این طرح اصلاح و نوسازی می شود گفت: لوله 
های استفاده شده در این پروژه از جنس پلی اتیلن و از قطار مختلف 50 تا 250 میلی متری 

بوده و تعداد سیصد و 50 مورد از انشعابات مشترکین نیز نوسازی و استاندارد   می شود.
وی در پایان افزود: در این راستا مطالعه و اصلاح و بازسازی تاسیسات آبرسانی در سطح 
کلیه روستاهای استان که تاسیسات آنها در حال فرسودگی است همچنان ادامه داشته و با 
تکمیل عملیات در حال اجرا، میزان هدر رفت آب به میزان قابل توجهی کاهش خواهد یافت.

لازم به ذکر است روستای کرمجگان با بیش از یکهزار و 2۶0 مشترک، یکی از بزرگترین 
روستاهای بخش کهک و استان می باشد.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خبر داد

 تدفین 208 شهید مدافع حرم 
در گلزار شهدای بهشت معصومه)س( 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم گفت: تاکنون 20۸ شهید مدافع حرم در 
گلزار شهدای بهشت معصومه)س( به خاک سپرده شده  اند. 

عبدالحمید وکیلی با بیان اینکه سازمان آرامستان های شهرداری قم خدمات مختلفی را در 
راستای تکریم جایگاه ایثار و شهادت ارائه می کند، تصریح کرد: در همین راستا در آرامستان 
بهشت معصومه)س( فضایی به عنوان گلزار شهدای مدافع حرم اختصاص گرفته است و 

خدمات به این شهدا و خانواده هایشان ارائه می شود.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم با تاکید بر اینکه تمام خدمات مرتبط با 
شهدای مدافع حرم در آرامستان بهشت معصومه )س( رایگان است، افزود: تاکنون 20۸ 

شهید مدافع حرم در گلزار شهدای بهشت معصومه )س( به خاک سپرده شده اند.
 وکیلی خاطرنشان کرد: 207 مورد از شهدایی که در گلزار شهدای بهشت معصومه)س( 

دفن شده اند غیرایرانی و یک شهید ایرانی بوده است.
 وی آماده سازی و بهسازی گلزار شهدای مدافع حرم بهشت معصومه )س( را مورد توجه 
قرار داد و تصریح کرد: به طور مستمر اقدامات مرتبط با بهسازی و زیباسازی این گلزار شهدا 

متناسب با جایگاه و شان شهدای مدافع حرم صورت می گیرد.
 مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم در پایان خاطرنشان کرد: همچنین تمام 
خدمات مرتبط با تدفین شهدا از جمله تامین سنگ قبر، نصب تابلو ها، برگزاری مراسمات و... 

به عهده سازمان آرامستان ها بوده و به صورت رایگان انجام می شود.

به طور کلی زن و شوهری که هر دو بیرون از خانه کار می کنند، 
در صورتی که مشکلات ناشی از شاغل بودن را توأمان زن و شوهر را 
بشناسند و راههای رفع و حل آنها را بیابند، می توانند رضایت زناشویی 
بالایی را تجربه کنند. در غیر این صورت، ناسازگاری های زیادی در 
رابطه آنها شکل می گیرد. در این روزگار وانفسای اقتصادی، واضح 
است که وضعیت مالی خانه ای که در آن به جای یک نفر، دو نفر کار 
می کنند و پول درمی آورند، به مراتب بهتر و مطلوبتر است، ضمن 
اینکه برخی معتقدند زن هایی که کار بیرون می کنند، به ارزش پول 
واقف ترند و ضمنا فرصت چندانی هم برای خرجش ندارند، در نتیجه 
پس انداز بیشتری عاید خانواده خواهد شد! خانم های شاغل در طول 
روز با آدم های بیشتری سر و کار دارند و با پیشامدها، گرفتاری ها و 
چالش های بیشتر و متنوع تری به نسبت یک خانم خانه دار مواجه 
می شوند.واضح است که وضعیت مالی خانه ای که در آن به جای 
یک نفر، دو نفر کار می کنند و پول درمی آورند، به مراتب بهتر و 
مطلوبتر است.در واقع همان قدر که شاغل بودن زن، نیازش به همسر 
را برای پر کردن خلأهای عاطفی اش کمتر می کند و تنش های 
احتمالی را کاهش می دهد، می تواند باعث دور شدن تدریجی زن 
و مرد از یکدیگر هم بشود. البته نه اینکه مسئولیت گرم نگه داشتن 
کانون خانواده همیشه با زن باشد اما در شکل سنتی خانواده که خانم 
ها همیشه خانه دار  بوده اند، این توقع بیشتر متوجه زن ها بود. به هر 
حال یکی باید انرژی بیشتر و حواس جمع تری در این رابطه داشته 
باشد و از آنجایی که آقایان به طور معمول و سنتی، بیشتر در نقش 

شاغل فرو رفته اند، معمولا این نقش را متوجه خانم ها می دانند. 
خوش بودن به سبک زوج های شاغل

معمولا زن و مردهای شاغل وقتی به خانه برمی گردند، دیگر دل 
ودماغ و حوصله ای برایشان باقی نمانده. دلشان می خواهد فقط دراز 
بکشند و استراحت کنند. اگر تقسیم کار صورت نگرفته باشد که دیگر 
ارتباطشان بالکل قطع می شود؛ زن بعد از کار بیرون فقط مشغول 
رسیدگی به امور خانه است و حرص خوردن از دست آقا اما شما غیر 
از تقسیم کار، بهتر است برنامه های مشترکی تعریف کنید که بهتان 
لذت با هم بودن را یادآوری کند. برای اینکه زوج های شاغل کنار هم 

به خوشی زندگی کنند، راهکارهایی را پیشنهاد می دهیم.  
جدولی برای تقسیم کار 

بنشینید یک لیست درست و درمان از کارهای خانه بنویسید و به 
نسبت عادلانه و معقول - که لزوما هم مساوی نیست - بین خودتان 

تقسیمش کنید. از آنجا که ممکن است آقایان مهارتشان در برخی 
کارها کمتر باشد، خوب است خانم خانه دستشان را بازتر بگذارد تا 
آنچه در آن توانایی بیشتری دارند یا حتی ترجیحش می دهند را 

بردارند تا بعدا جای گله و بهانه ای نماند.  
لطفا گول نخورید 

مردها معمولا انجام کار را تا بتوانند به بعد موکول می کنند. هم به 
نظر خیلی هاشان، کارهای خانه بی اهمیت است و سه سوته انجام 
می شود، هم بعضی شان از ته دل می دانند اگر کمی تعلل کنند، 

خانم خانه کاسه صبرش لبریز می شود و خودش کار را تمام می کند. 
پس خانم ها! مقاومت کنید. 
در کار هم مداخله نکنید

چه کسی خوشش می آید یکی هی بیاید بالای سرش و بکن و 
نکن راه بیندازد؟ حالا که وظایف هر کدامتان معلوم است، بی زحمت 
سرتان به کار خودتان باشد و هی به کار هم سرک نکشید. بکن و 
نکن ها مال زمان نوشتن لیست بود. اگر لیستی برای تهیه غذا آماده 
کرده اید، پس می دانید چیزی که عادتان می شود، خیلی غافلگیرانه 

یا »از زیر کار در رو«یی نیست. مشخص است که آقا نباید هر شب 
نوبتش را تخم مرغ آب پز بدهد به خوردتان یا از بیرون غذا بگیرد.  

کار امروز مال امروز
اگر هر شب قبل خواب نیم ساعت وقت بگذارید، فرداتان روز روشن 
تری خواهد بود. این نیم ساعت، با هم نیم ساعت های جهان فرق 
می کند و زمانی است شگفت انگیز در خانه. در این نیم ساعت 
پایانی لیوان های کثیف را بشویید. لباس های کف خانه و کتاب ها و 
مجلات و ریخت و پاش ها را جمع کنید. حتی دستی هم به جاهای 
گرد گرفته بکشید. ظرف های چیده شده توی آب چکان را در جای 

مخصوصش بگذارید و خرت و پرت های روی گاز را جمع کنید. 
ماهی یکبار خرید کنید

یکی از دغدغه های همیشگی منزل، انجام خریدهای ضروری است. 
وقتی در خانه چیزی کم داشته باشید، کارتان به طرز مسخره و 
بیهوده ای زیاد می شود و جر و بحث هاتان فزونی می گیرد. مهم 
نیست که سوپری چقدر دور یا نزدیک باشد؛ مهم این است که آقا 
حوصله تکان خوردن از جایش را ندارد و هی تعلل می کند و در 
نتیجه بساط دعوا به راه می افتد. بنابراین هر ماه یک پنج شنبه را 

وقت اساسی بگذارید و بروید مایحتاج ماه خانه را تهیه کنید. 
یک بار مصرف های جان راحت کن 

چه ایرادی دارد وقتی مهمان غیرجدی و »ندار« دارید، از ظروف 
یک بار مصرف استفاده کنید؟ سفره یک بار مصرف، بشقاب یک بار 
مصرف، پیاله و کاسه یک بار مصرف زندگی را به کامتان شیرین 
خواهد کرد. از نوع دوستدار طبیعتش هم استفاده کنید که نه وجدان 

درد داشته باشید نه نگرانی بابت سلامت. 
ساعت ها را با هم تنظیم کنید

طبیعی است که زن و شوهرهای شاغل نتوانند وقت خیلی زیادی 
را با هم بگذارنند. یک سوم شبانه روز خواب، یک سوم دیگرش کار، 
رفت و آمد و ... این مشاغل علی رغم همه محاسنشان گاهی دشمنی 
نرمی با نهاد خانواده دارند و خیلی زیرپوستی شما کبوترهای عاشق 
را از هم دور می کنند. برای مقابله با این جنگ خانمان برانداز خوب 
است هر کاری که می توانید بکنید تا زمان های با هم بودنتان را 
افزایش دهید. یکی از راههای کنار هم بودن زوج شاغل  این است 
که مسیر رفت و برگشتتان از محل کار به خانه و برعکس را با هم 
باشید. در صورت امکان مسیرهای مشترک را پیدا کنید و تا جایی 

از مسیر با هم بروید.  

زوج های شاغل خوب و خوش کنار هم
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گشت وگذار در دنیای مجازی با قوانین واقعی 
چه جزو دسته تلگرام بازها و اینستاگرام گردها باشید که از صبح تا شب مشغول بلعیدن حجم 
اینترنت هستند یا آن دسته از آدم هایی که برای گشت وگذار در شبکه های مجازی محدودیت 
زمانی برای خودشان می گذارند یا حتی آن دسته از افرادی که حال و حوصله چرخیدن در 
شبکه های مجازی را ندارند و گاهی نیم نگاهی به این فضای مثلا سرگرم کننده می اندازند، باید 

حواس تان به یک چیزهایی باشد. 
بررسی ها نشان می دهد فضای مجازی همه چیزش هم مجازی نیست و قاعده و قوانین 
خاص خودش را دارد ؛ حتما بین گروه های تلگرامی یا دوستان اینستاگرامی تان آدم هایی 
هستند که یک جورایی توی ذوق می زنند و روی مخ آدم راه می روند. از همان هایی که دل تان 
می خواهد سه سوته از گروه یا جمع دوستان مجازی تان پرت شان کنید بیرون. اگر می خواهید 

جزو این دسته از آدم ها نباشید، این مطلب را تا آخر بخوانید.
انسان واقعی

باور کنید که قرار نیست در دنیای مجازی، شما یک آدم مجازی با رفتار و افکار و 
خلق وخوهای مجازی باشید؛ شما همان آدم هستید. هیچ چیز عوض نشده جز اینکه فضایی 
برای ارتباط برقرار کردن غیرحضوری با دیگران برای تان فراهم  شده است. پس همان طور که 
در سایر جمع ها حاضر می شوید و مانند یک آدم باشخصیت و مؤدب رفتار می کنید، در فضای 
تلگرامی و اینستاگرامی هم همان طور باشید. خط قرمزهای خودتان را داشته باشید و به اصول 
اخلاقی که برای خودتان دارید، پایبند بمانید. بعضی از اعضای گروه های مجازی همان هایی 
هستند که در ارتباط حضوری با آن ها آدابی را رعایت می کنید؛ قرار نیست چون در فضای 

مجازی آن ها را مستقیم نمی بینید، حجب و حیا را کنار بگذارید و خیلی راحت و بی پرده حرف 
بزنید. سعی کنید جوگیر نشوید و به خودتان بگویید که این آدم، همان آدم دنیای واقعی است 

و من هم همان آدم هستم و نباید خط قرمزهایم را رد کنم.
کلاغ بازی ممنوع!

بعضی ها در فضای مجازی برای داشتن نقش کلاغ خودکشی می کنند! طوری اخبار را از 
این گروه به آن گروه می رسانند که انگار یک  لحظه تأخیر در جابه جایی مطالب، کره زمین را به 
نابودی می کشاند! گاهی آن قدر عجله دارند که حتی خودشان یکبار کامل مطلب را نمی خوانند 
و چشم و گوش بسته اخبار درست و غلط را به سرعت باد در گروه ها جابه جا می کنند. قبل از 
به اشتراک گذاشتن علم و اخباری که به تازگی به دست تان رسیده، کمی جست وجو کنید و 
منبع اصلی خبر را پیدا کنید و ببینید که صحت دارد یا نه. از چند نفر آدم مورد اطمینان که 
از موضوع خبر دارند، ماجرا را بپرسید و بعد آن را به خورد بقیه اعضای گروه بدهید. در این 
فضای مجازی هر روز یک خروار خبر و مطلب دروغ و واقعا مجازی دست به دست می شود و 
در یک  چشم به هم زدن، یک سیستم شایعه سازی به کار می افتد. به خاطر هیجان انگیز بودن 
هیچ مطلبی، آن را فوری پخش نکنید. قبل از انتشار یک  نفس عمیق بکشید و از خودتان 

بپرسید که »مطمئنی درسته؟«
خروج برای همه آزاد است

مهارت نه گفتن در فضای مجازی، گاهی ما را از دردسرهای زیادی نجات می دهد. قرار 
نیست به همه درخواست های عضویت پاسخ مثبت بدهیم و اگر فلان دوست و بهمان آشنا 

ما را عضو گروهی کردند، به خاطر رودربایستی قبول کنیم. اگر به طور اتفاقی به گروهی دعوت 
 شده اید که هیچ اطلاع و علاقه ای درباره مبحث مورد نظر آن گروه ندارید و نه شما می توانید 
خیری به آن ها برسانید و نه آن ها به شما، بهتر است که هرچه زودتر گروه را ترک کنید. قرار 
نیست در هر بحث تخصصی که در موردش دانش و اطلاعی نداریم، وارد شویم و همین طور 
یک  چیزی بگوییم. در گروه هایی که حرفی برای گفتن ندارید و مطالب منتشر شده در آن 
موردعلاقه تان نیست، نمانید و با یک پوزش و عذرخواهی گروه را ترک کنید. گاهی اوقات گروه 
آن قدر شلوغ و پرعضو است که کسی متوجه رفتن شما نمی شود، در آن صورت اصلا نیازی 

به عذرخواهی هم نیست.
توقعات عجیب  و غریب

بعضی از کاربرهای فضاهای مجازی، فکر می کنند که همه مثل خودشان بیکارند و منتظر 
نشسته اند تا یکی مطلبی بگذارد و به سرعت نور واکنش نشان دهند. قرار نیست همه مطالبی 
که می گذاریم با استقبال دیگران روبه رو شود یا بعد از هر مطلب، دیگران بیایند و نظر بدهند. 
شاید علائق شما برای دیگران حوصله سربَر و بی مزه باشد؛ پس توقع نداشته باشید که به 
احساسات مجازی و نوشته های شما توجه نشان بدهند و ملاحظه بقیه را بکنید. اینکه از صبح 
تا شب در گروه های موردعلاقه تان مطلب بگذارید و حجم صفحه را در اختیار بگیرید اصلا کار 
جالبی نیست؛ بگذارید اعضا گاهی نفس بکشند و به زندگی شان برسند. هرکسی که آنلاین 
است، الزاما به صفحه شما چشم ندوخته که برایش پیغام، جوک یا عکسی بفرستید، او هم 

برنامه های خودش را دارد. قرار نیست همه افراد آنلاین را سرگرم کنید. 

فرمانده انتظامی شهرستان خمینی شهر اعلام کرد

کشف بیش از یك میلیارد ریال پوشاك قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان خمینی شهر از کشف یك هزار و ۶05 ثوب پوشاك قاچاق 
به ارزش یك میلیارد و 200 میلیون ریال در عملیات ماموران پلیس امنیت عمومی این 

فرماندهی خبر داد. 
سرهنگ   خسرو احمدی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت :در 
پی کسب خبری مبنی بر ورود،دپو و توزیع پوشاک خارجی قاچاق در یک انبار و واحد 
صنفی بررسی موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس امنیت عمومی این 

فرماندهی قرار گرفت. 
وی ادامه داد: پس از انجام تحقیقات و کسب اطمینان از صحت موضوع ماموران با 
هماهنگی مقام قضائی از انبار و واحد صنفی مذکور بازرسی به عمل آوردند که در نتیجه این 

عملیات تعداد یك هزار ۶05 ثوب انواع پوشاك خارجی قاچاق کشف شد. 
این مقام انتظامی ارزش محموله کشف شده را یك میلیارد و 200 میلیون ریال اعلام کرد 
و افزود: در این رابطه یك نفر دستگیر شده و تحقیقات برای دستگیری سایر عوامل مرتبط با 

این پرونده نیز ادامه دارد. 
فرمانده انتظامی شهرستان خمینی شهر در پایان با بیان اینکه پوشاک قاچاق،باعث 
ورشکستگی صنعت نساجی و تولید کنندگان و صنایع کوچک می شود گفت: از شهروندان 
می خواهیم هر گونه اطلاعی از تهیه، توزیع و دپوی کالاهای خارجی به خصوص پوشاك 
خارجی قاچاق دارند را برای بررسی بیشتر از طریق تماس با شماره تلفن 110 به پلیس 

اعلام کنند . 

رئیس جمعیت هلال احمر سبزوار  خبرداد

سقوط 6 نفر به چاه 160 متری 
رئیس جمعیت هلال احمر سبزوار گفت: ۶ نفر مقنی در یک حلقه چاه به عمق 1۶0 متر 

واقع در روستای کسکن بخش مرکزی این شهرستان سقوط کردند. 
 محمدعلی جباری ثانی افزود: این حادثه شامگاه روزسه شنبه  رخ داد و در پی آن تیمهای 

امداد و نجات از جمعیت هلال احمر، اورژانس 115 و آتش نشانی به محل اعزام شدند. 
وی ادامه داد: این افراد برای لایروبی مسیر قنات واقع در محدوده روستاهای کراب و 

کسکن به درون چاه رفته بودند. 
رئیس جمعیت هلال احمر سبزوار گفت: 2 نفر از این افراد با رساندن خود به دهانه های 

خروجی قنات نجات پیدا کردند. 
وی افزود: عملیات جستجو و نجات برای یافتن چهار مقنی دیگر ادامه دارد لذا تا زمانی که 

این افراد پیدا نشوند نمی توان خبری از فوت یا مجروحیت آنان اعلام کرد. 
جباری گفت: تیمهای نجات با تجهیزات کامل در محل حادثه هستند و تمام توان خود را 

برای نجات این افراد بکار گرفته اند. 
سبزوار در فاصله 230 کیلومتری غرب مشهد قرار دارد. 

رئیس پلیس البرز خبرداد

شناسایی سایت تبلیغ و فروش مواد مخدر 
ماری جوانا 

رئیس پلیس البرزگفت: سایت تبلیغ و فروش مواد مخدر 'ماری جوانا' توسط پلیس فضای 
تولید و تبادل اطلاعات )فتا( این استان شناسایی و گردانندگان آن دستگیر شدند. 

سردار بخشعلی کامرانی صالح افزود: کارشناسان پلیس فتا استان درپی رصد و گشت زنی 
فضای مجازی، سایتی را شناسایی کردند که اقدام به تبلیغ مصرف مواد مخدر 'ماری جوانا' 
کرده و گردانندگان آن از طریق سایت مذکور پس از شناسایی طعمه ها و مشتریان خود ، 

مواد مخدر را به فروش می رساندند. 
وی اضافه کرد: با توجه به اهمیت موضوع بلافاصله ماموران وارد عمل شده و طی چندین 
روز اقدامات فنی و اطلاعاتی گسترده و پیچیده ، گرداننده اصلی سایت را در کرج شناسایی 
کرده و در پی تعقیب و مراقبت های نامحسوس ، نامبرده را در یک عملیات غافلگیرانه 

دستگیر و به پلیس فتا منتقل کردند. 
کامرانی صالح گفت : متهم در بازجویی ها به راه اندازی سایت تبلیغ و فروش مواد مخدر 
'ماری جوانا' با همدستی سه نفر دیگر اعتراف کرد که با هدایت و راهنمایی نامبرده و اقدامات 
اطلاعاتی ماموران مخفیگاه آنها شناسایی و طی چندین عملیات جداگانه دستگیر و به همراه 
تجهیزات رایانه ای و ابزار تبلیغاتی و مقادیر زیادی مواد مخدر ماری جوانا و ترازوی توزین مواد 

مخدر به پلیس فتا منتقل شدند. 
فرمانده انتظامی استان البرز خاطرنشان کرد : متهمان دستگیر شده به تبلیغ و فروش 

گسترده مواد مخدر در فضای مجازی اعتراف کردند. 

 فرمانده انتظامی شهرستان ابرکوه از دستگیری اعضای یک باند خانوادگی که دست به سرقت 
دو میلیارد ریال طلا از یک طلافروشی در این شهرستان زده بودند خبر داد. 

سرهنگ احمدکمالی  در تشریح این خبر گفت: در پی وقوع سرقت طلاجات به ارزش دو 
میلیارد ریال از یک مغازه طلافروشی در شهر ابرکوه بلافاصله عوامل پلیس آگاهی در محل 

حاضر و به بررسی موضوع پرداختند. 
وی ادامه داد: در بررسی های انجام شده و بازنگری دوربین های مداربسته، مشخص شد که 
سارقان در قالب اعضای یک خانواده وارد مغازه طلافروشی شده و با ترفندی خاص و به شیوه 

"کش رو زنی" دست به سرقت از مغازه زدند. 
کمالی ضمن اشاره به اخذ نیابت قضائی و انجام کار اطلاعاتی و شناسایی سارقان، افزود: 
با توجه به اینکه آدرس دقیقی از متهمان در دست نبود عوامل پلیس آگاهی با تلاش شبانه 
روزی و با حضور در چندین استان، مسیر تردد سارقان را دنبال کرده تا اینکه موفق به شناسایی 

مخفیگاه آنها در جنوب کشور شدند. 
فرمانده انتظامی شهرستان ابرکوه خاطرنشان کرد: ماموران پلیس طی هماهنگی لازم، 
متهمان را که شامل یک زن و شوهر به همراه دخترشان بود را دستگیر و به استان یزد منتقل 

کردند. 
سرهنگ کمالی ادامه داد: اعضای این باند خانوادگی تبهکار، به سرقت دو میلیارد ریال طلا از 

مغازه طلافروشی در شهرستان ابرکوه به شیوه "کش رو زنی" اعتراف کردند. 

کمالی با بیان اینکه متهمان دستگیر شده تحت تعقیب پلیس استان های "فارس، کرمان، 
زنجان و همدان" نیز هستند خاطرنشان کرد: تحقیقات بیشتر در خصوص این پرونده ادامه دارد. 
فرمانده انتظامی شهرستان ابرکوه در پایان از شهروندان خواست در صورت مشاهده هرگونه 

موارد مشکوک مراتب را از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 گزارش کنند. 

فرمانده انتظامی شهرستان ابرکوه  خبرداد

دستگیری باند خانوادگی سرقت از طلافروشی 

 مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری اهواز از غرق شدن دو برادر 17 و 1۸ ساله در 

رودخانه کارون خبر داد. 
مقصود حق شناس اظهار کرد: شب گذشته راس ساعت 
23 و 23 دقیقه سه شنبه  با تماس تلفنی با سامانه 125 
ستاد فرماندهی سازمان آتش نشانی اهواز، خبر حادثه غم 
انگیز غرق شدن دو برادر در رودخانه کارون حاشیه منطقه 

معین زاده اهواز اطلاع داده شد.
وی افزود: ستاد فرماندهی سازمان آتش نشانی بلادرنگ 
تیم امداد نجات ایستگاه منطقه بهارستان رابه محل اعزام 
و همزمان یک تیم امداد آبی را از مسیر رودخانه و یک 
تیم کمکی امداد نجات را از ایستگاه مرکزی به محل حادثه 

اعزام کرد.
مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری اهواز اضافه کرد: فرمانده تیم عملیاتی حاضر در 
محل پس از گفت وگو با شاهدین در محل اعلام کردند که 
دو برادر 17 و 1۸ ساله متاسفانه بر اثر بی احتیاطی با وجود 
تاریکی شب و شیب کانال به رودخانه نزدیک و به درون 

آب سقوط کردند.
حق شناس گفت: آتش نشانان با استفاده از پروژکتورها و 
نورافکن های دستی و خودروی اقدام به گشت زنی در مسیر 

ساحلی کرده و همزمان تیم امداد آبی در سطح رودخانه 
تمام نقاط احتمالی را کنکاش و جست وجو کردند.

وی ادامه داد: متاسفانه با وجود تمام تلاش های صورت 
گرفته نشانی از این افراد پیدا نشد و در نهایت با توجه به 
تاریکی و سرعت آب ادامه عملیات جست وجوی اجساد به 
روز بعد موکول و ساعت یک و 20 دقیقه بامداد پایان جست 

وجو اعلام و نیروهای به ایستگاه های خود مراجعه کردند.
مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری اهواز تصریح کرد: سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی اهواز عاجزانه از والدین گرامی تقاضا می کند تا 
فرزندان خود را از خطرات نزدیک شدن به رودخانه آگاه 

سازند تا شاهد بروز چنین حوادث جانسوزی نباشیم.
برخورد خودرو با گاردریل جان یک نفر را گرفت

وی همچنین به حادثه ای دیگر در اهواز اشاره کرد و 
افزود: عصر روز گذشته شهروندان با تماس به سامانه 125 
ایمنی  و خدمات  نشانی  آتش  فرماندهی سازمان  ستاد 
شهرداری اهواز خبر برخورد شدید خودرویی به گاردریل در 

مسیر غیزانیه بعد پلیس راه خبر دادند.
حق شناس عنوان کرد: تیم آتش نشانی در کمترین زمان 
خود را به محل حادثه رسانده و مشاهده کردند یک دستگاه 
خودرو با گاردریل جاده برخورد و باعث فوت راننده خودرو 

شده است.
مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری اهواز بیان کرد: آتش نشانان بلادرنگ با قطع برق 
و ایمن سازی محل به منظور رفع خطرات احتمالی در اثر 
تصادف سایر خودرو های عبوری، فرد فوت شده را خارج و 

به عوامل انتظامی تحویل داده شد.
کشف جسد در رودخانه کارون

وی در ادامه گفت: روز گذشته همچنین طی تماس 
شهروندان با سامانه 125 ستاد فرماندهی سازمان آتش 
نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اهواز خبر رویت جسدی 
کنار رودخانه کارون در ساحلی کارون جنب پل عامری 

اطلاع داده شد.
حق شناس اضافه کرد: تیم امداد و نجات آبی با پشتیبانی 
خودروی امداد و نجات، چهار دقیقه بعد از دریافت گزارش 
در محل حادثه حاضر شدند و ضمن انجام عملیات جسد را 

از آب خارج کردند.
مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری اهواز در پایان بیان کرد: شخص مغروق، مذکر 
و حدوداً 30 ساله بود که پس از خارج ساختن به منظور 
طی مراحل قانونی و بررسی علت فوت تحویل عوامل نیروی 

انتظامی مستقر در محل شد.

مدیر روابط عمومی سازمان آتش نشانی اهواز:

2 برادر طعمه کارون شدند

 فرمانده انتظامی شهرستان صحنه گفت: قاتل فراری پس از 2 سال با همکاری عوامل انتظامی 
شهرستان نورآباد استان لرستان دستگیر شد.

سرهنگ فرزاد اکبری روز سه شنبه افزود: در پی وقوع یک فقره قتل در حوزه استحفاظی 
شهرستان صحنه در بهار ۹3 موضوع در دست بررسی قرار گرفت و در بررسی های به عمل آمده، 
خانواده متوفی نسبت به چند نفر از اقوام خود اعلام شکایت کردند و رد پایی از یکی از مظنونان 

که ساکن شهرستان نورآباد استان لرستان بود، به دست آمد.
این مقام انتظامی تصریح کرد: با هماهنگی مقام قضایی و همکاری انتظامی شهرستان نورآباد، 
ماموران به محل اختفای متهم اعزام شدند که وی به محض مشاهده پلیس، اقدام به تیراندازی 

کرد اما در نهایت با شگردهای خاص پلیسی دستگیر شد.
سرهنگ اکبری ادامه داد: درمخفیگاه این قاتل فراری، یک قبضه سلاح، دو تیغه خشاب، 32 
تیر جنگی و مقادیری مواد مخدر کشف و ضبط شد.وی گفت: متهم دستگیر شده به مقر پلیس 
آگاهی شهرستان انتقال داده شد و در بازجویی های به عمل آمده انگیزه قتل را تلافی قتل 

برادرزاده خود توسط برادر و فرزند متوفی در شهرستان نورآباد عنوان کرد.
فرمانده انتظامی شهرستان صحنه افزود: متهم در بازجویی های خود اعتراف کرد مقتول را در 

فرصتی مناسب و حین چرای گوسفندان، با استفاده از چندین ضربه سنگ به سر وی و پایین 
انداختن از صخره به قتل رسانده است.

گفتنی است، با حضور بازپرس دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان صحنه، صحنه قتل 
بازسازی و با دستور مقام قضایی متهم با صدور قرار بازداشت روانه زندان مرکزی کرمانشاه شد.

فرمانده انتظامی شهرستان صحنه  خبرداد

دستگیری قاتل فراری پس از 2 سال 






